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V letošním roce si připomeneme 75 let od počátku vydávání Lukovského zpravodaje, který tak patří mezi nejstarší v obcích 
Zlínského kraje.

Od roku 1949 vycházel velmi nepravidelně a byl tištěn cyklostylem. V některých dalších letech vyšel pouze dvakrát ročně. Od roku 1964 
do roku 1971 byl číslován a vyšlo celkem 37 čísel. 

Pravidelně začal vycházet počátkem osmdesátých let, po oslavách 650. výročí založení obce. Celobarevný vyšel poprvé po 58 letech,  
a to o Vánocích roku 2007. Od té doby vycházel pravidelně 6x ročně s celobarevnou obálkou, příležitostně i s barevnou přílohou – stále 
v rozměru malého sešitu A5. V některých volebních obdobích zpravodaj zaštiťovala redakční rada, která čítala až sedm členů.  

V roce 2013 prošel Lukovský zpravodaj zásadní změnou. Z formátu A5 byl zvětšen na A4 a tudíž bylo získáno více prostoru na fotogra-
fie, obrazové dokumenty, pozvánky na akce a inzerci. Od té doby také funguje v Lukově tříčlenná „redakce“. Ta je podporována stálými  
i příležitostnými dopisovateli, kterým za jejich příspěvky děkujeme. 

VŮBEC PRVNÍ ČÍSLO LUKOVSKÉHO ZPRAVODAJE
SE DOSTALO KE ČTENÁŘŮM  JIŽ V ROCE 1949
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TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA
Dne 6. 1. 2024 proběhla v naší obci Tří- 
králová sbírka. Celkem 17 skupinek 
králů vyrazilo koledovat pod záštitou 
Charity Česká republika. Králové však 
nekoledovali pro sebe, ale ve prospěch 
lidí v těžké životní situaci.

Záměry Charity Zlín na využití výnosu 
sbírky v roce 2024:

•	 projekt	Přímá	pomoc	osobám	
 v nepříznivé životní situaci, primárně 
 na Zlínsku
•	 projekt	Nemocnice	Milosrdných	bratří		
 Vizovice
•	 projekt	Letní	pobyt	pro	děti	a	mládež	
	 s	diagnózou	SMA	a	dystrofiemi

•	 projekt	Internát	pro	nejchudší	romské		
 chlapce Stara Zagora, Bulharsko

V Lukově bylo v letošní Tříkrálové sbírce 
vybráno celkem 105 223 Kč.

Vážení spoluobčané,
dovolte, abych vás pozdravil v roce 2024 a popřál vám pevné zdraví, 
štěstí a mnoho pracovních i osobních úspěchů.  

V loňském roce byly práce v obci zaměřeny na zahájení a realizaci 
dvou významných projektů, které budou pokračovat i v roce 2024. 
Těmito investičními akcemi jsou přestavba Základní školy Lukov  
a Cyklostezka Lukov – Fryšták.

Přestavba ZŠ je v plném proudu, hrubé stavební práce jsou z větší části 
hotové a nyní probíhají hlavní činnosti uvnitř budovy. Termín dokončení 
stavebních prací byl prodloužen do května. Tímto však celá akce nekon-
čí, následně se budou vybavovat interiéry a vyřizovat potřebné doklady 
k úspěšné kolaudaci objektu. Všechny tyto aktivity jsou směřovány k to- 
mu, aby žáci mohli v září tohoto roku nastoupit již do nových prostor.

Touto cestou bych také rád poděkoval občanům v blízkém okolí stavby za trpělivost, se kterou snášejí zvýšený stavební ruch  
a různá omezení, která přestavba přináší.

Stavba Cyklostezky Lukov – Fryšták započala zemními pracemi v celé její délce. Byla provedena skrývka ornice a návoz 
podkladových vrstev hlušiny. Poté byly práce zastaveny z důvodu nepříznivého počasí. Jakmile to bude možné, realizační  
firma by ráda obnovila práce na přemostění potoka u Vítové a zahájila práce v ulici Spojovací ve Fryštáku, které nejsou tolik  
závislé na počasí. Samotné dokončení stavby se předpokládá v druhé polovině roku 2024.

Začátek	 roku	 je	 spojen	 zejména	 s	pořádáním	 různých	kulturních	akcí,	 především	v	 sále	VÚB.	Některé	plesy	 již	proběhly,	 
ale stále	se	můžete	těšit	na	Valašský	bál,	Lukovský	fašank,	Maškarní	ples	a	Dětský	karneval.

Jedním z velkých témat, které bychom chtěli v rámci obce letos řešit, je odpadové hospodářství. Budeme se snažit najít 
nejoptimálnější systém, jak u nás v obci nastavit nakládání s odpady. Dle platné legislativy je jasné, že s každým dalším  
rokem bude ukládání směsného odpadu na skládku dražší a dražší. Jednou z cest, jak předejít navyšování nákladů za sklád- 
kování, je ještě důslednější třídění odpadu. To znamená důsledně vytřídit všechen možný odpad (papír, plasty, kovy, kom- 
postovatelný odpad...). V žádném případě ho tedy nevyhodit do popelnice určené na směsný odpad. Tím se zmen-
ší hmotnost i objem odpadu, který bude z obce vyvezen na skládku. Jen takto se udrží náklady s tímto spojené na přijatel-
né úrovni. Úkolem pro obec bude vytvořit co nejlepší podmínky pro třídění odpadu. Poté bude úkolem každého občana 
co nejvíce jednotlivé druhy odpadů vytřídit a uložit je v souladu s možnostmi, které již obec poskytuje a dále bude vylep- 
šovat. Společným výsledkem by tak bylo kromě dobrého pocitu, že děláme alespoň něco málo pro naši planetu, také to, že  
Obec Lukov nebude muset radikálním způsobem navyšovat poplatek za likvidaci odpadu v následujících letech. 

Závěrem mi dovolte, abych vám popřál příjemně prožitý zbytek zimních měsíců. Dětem přeji, ať si užijí jarní prázdniny  
a doufám, že se budeme ve zdraví nadále scházet a potkávat na nejbližších plánovaných akcích.  

Bc. Tomáš Kulenda, místostarosta

Velké díky patří nejen vedoucím skupi-
nek, malým i velkým králům, ale také 
všem dobrým lidem, kteří koledníky při-
jali a podpořili tak Charitu v její snaze po-
máhat potřebným.
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VÝPIS Z USNESENÍ 
8. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE LUKOV
konaného dne 13. 12. 2023   

Zastupitelstvo obce Lukov, v souladu s ustanovením § 84 Zákona č. 128/2000 Sb. o obcích, ve znění pozdějších předpisů:

• 70/2023   
ZO schvaluje v souladu s ust. § 39 odst. 1 zák. č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů, záměr prodeje obec-
ních pozemků p. č. 1270/83 – zahrada o výměře 104 m2, p. č. 30/46 – zahrada o výměře 19 m2, p. č. 30/49 – zahrada o výměře 
14 m2, p. č. 1534/47 – ostatní plocha o výměře 72 m2 a p. č. 1534/48 – zahrada o výměře 36 m2, vše v k. ú. Lukov u Zlína. 

• 71/2023  
ZO schvaluje uzavření Dodatku č. 2 ke Smlouvě o dílo č. 1-2023 na realizaci stavby „ZŠ Lukov – výstavba specializovaných 
učeben“, kterým dochází k navýšení ceny díla o 1.203.311,65 Kč, včetně DPH a pověřuje starostu obce podpisem dodatku. 
Celková cena stavby tak činí 58.862.696,90 Kč, včetně DPH. 

• 72/2023
ZO schvaluje v rámci rozpočtu obce Lukov na rok 2024 neinvestiční provozní příspěvek pro Základní školu Lukov, příspěvko-
vou organizaci na rok 2024 ve výši 2.139 tis. Kč.

• 73/2023 
ZO	schvaluje	v	rámci	rozpočtu	obce	Lukov	na	rok	2024	neinvestiční	provozní	příspěvek	pro	Mateřskou	školu	Lukov,	příspěv-
kovou organizaci na rok 2024 ve výši 970 tis. Kč.

• 74/2023  
ZO schvaluje uzavření Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí účelové dotace na rok 2024 z rozpočtu obce Lukov č. 1/2023 pro 
Římskokatolickou farnost sv. Josefa v Lukově na částku 70 tis. Kč a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy.

• 75/2023  
ZO schvaluje uzavření Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí účelové dotace na rok 2024 z rozpočtu obce Lukov č. 2/2023 pro 
Sportovní klub Lukov z.s. na částku 160 tis. Kč a pověřuje místostarostu obce podpisem smlouvy. 

• 76/2023
ZO schvaluje Darovací smlouvu na rok 2024 mezi Obcí Lukov jako dárcem a Domovem pro seniory Lukov, p.o. jako obdaro-
vaným na částku 160 tis. Kč. a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy.

• 77/2023 
ZO schvaluje v souladu s ust. § 84 odst. 2 písm. b) zák. č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů a v souladu  
s ust. § 4 zák. č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, v platném znění deficitní rozpočet obce Lukov 
na rok 2024 s celkovými příjmy 35 714 tis. Kč, výdaji 98 002 tis. Kč a splátkami úvěrů ve výši 1 720 tis. Kč, kdy deficit rozpočtu 
bude financován schválenými úvěry ve výši 71 000 tis. Kč.

• 78/2023 
ZO bere na vědomí návrh Střednědobého výhledu rozpočtu obce Lukov na roky 2024–2029.

• 79/2023  
ZO schvaluje rozpočtové opatření obce Lukov č. 6/2023 na rok 2023.

• 80/2023  
ZO	bere	na	vědomí	Zápis	č.	173/2023/AI	z	dílčího	přezkoumání	hospodaření	obce	Lukov,	za	rok	2023,	ze	dne	7.	12.	2023,	
vypracovaný	paní	Bc.	Janou	Mičolovou,	auditorkou	Krajského	úřadu	Zlínského	kraje.

• 81/2023  
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. h zákona č. 128/2000 Sb. o obcích, ve znění pozdějších předpisů, 
Obecně závaznou vyhlášku č. 1/2023 o místním poplatku za obecní systém odpadového hospodářství na rok 2024.

• 82/2023
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. h zákona č. 128/2000 Sb. o obcích, ve znění pozdějších předpisů, 
Obecně závaznou vyhlášku č. 2/2023 o místním poplatku ze psů.
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• 83/2023 
ZO ukládá RO připravit podklady pro projednání OZV O místním poplatku za obecní systém odpadového hospodářství,  
OZV O místním poplatku ze psů, OZV O veřejném pořádku v termínu do 30. 6. 2024.

• 84/2023  
ZO bere na vědomí Zápis z jednání Finančního výboru ze dne 15. 11. 2023 a Plán práce FV na rok 2024.

• 85/2023 
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 72 odst. 2 a § 84 odst. 2 písm. n zákona č. 128/2000 Sb. o obcích, ve znění pozdějších 
předpisů a v souladu s ustanovením § 2 odst. 1 nařízení vlády č. 37/2003 Sb., o odměnách za výkon funkce členů zastupitel-
stev,	měsíční	odměnu	neuvolněnému	členu	zastupitelstva	obce	Lukov	Tomáši	Miklovi	ve	výši	1400	Kč/měsíc.	Odměna	bude	
poskytována ode dne 14. 12. 2023. 

• 86/2023 
V souladu s § 76 zákona č. 128/2000 Sb., zastupitelstvo obce Lukov souhlasí s poskytnutím mimořádné odměny starostovi 
obce	Michalovi	Teplému	za	rok	2023	ve	výši	dvojnásobku	odměny	zastupitele.	Odměna	se	poskytuje	za	mimořádný	rozsah	
výkonu vedení investičních akcí (zejména projektu rekonstrukce základní školy a cyklostezky Lukov-Fryšták) a funkce veřej-
ného opatrovníka.

V Lukově dne 13. 12. 2023 Michal Teplý, starosta 
Bc. Tomáš Kulenda, místostarosta

Rada obce se schází pravidelně každých čtrnáct dnů, vždy ve středu v 15.00 – 19.00 hod. Dle zákona č. 128/2000  
Sb. o obcích, je jednání rady obce neveřejné. Avšak naším zájmem je informovat obyvatele Lukova o všem podstatném,  
co Rada obce Lukov projednává. Proto jsem zde vybral nejdůležitější body, které byly řešeny. 

Od posledního vydání Lukovského zpravodaje proběhla 3 jednání RO (28. 11., 5. 12. 2023 a 11. 1. 2024).

•	 RO	 schvaluje	 finanční	 dar	 na	 rok	 2024	 pro	 společnost	 Andělé	 Stromu	 života	 p.s.,	 Kostelní	 71/37,	 741	 01	 Nový	 Jičín,	 
(IČ:	03632661)	formou	Darovací	smlouvy	–	finanční	dar	č.	1/2024,	mezi	Obcí	Lukov	(dárcem)	a	Andělé	Stromu	života	(obda- 
rovaným) a pověřuje starostu podpisem smlouvy. 

•	 RO	schvaluje	odpisové	plány	za	rok	2023	a	2024	pro	Základní	školu	Lukov,	příspěvkovou	organizaci	a	pro	Mateřskou	školu	
Lukov, příspěvkovou organizaci.

•		RO	schvaluje	Smlouvu	o	právu	užívání	aplikace	ECONIT,	sloužící	k	řešení	optimalizace	odpadového	hospodářství	v	obci	 
a pověřuje starostu podpisem smlouvy. 

•	 RO	schvaluje	finanční	dar	na	rok	2023	pro	Český	svaz	včelařů,	z.s.	ZO	Lukov	formou	Darovací	smlouvy	–	finanční	dar	 
č. 13/2023, mezi Obcí Lukov (dárcem) a Českým svazem včelařů, z.s. ZO Lukov (obdarovaným) a pověřuje starostu  
podpisem smlouvy. 

•		RO	doporučuje	ZO	schválit	OZV	č.	1/2023	o	poplatku	za	odpad,	kde	je	stanoven	poplatek	ve	stejné	výši,	jako	v	roce	2023,	
tedy 600 Kč/osobu/rok pro rok 2024 a OZV č. 2/2023 o místním poplatku za psa ponechat ve stejné výši, jako doposud, tedy  
100 Kč/psa a 150 Kč/psa.

•		RO	schvaluje	uzavření	Dodatku	č.1	k	Příkazní	smlouvě	na	technický	dozor	stavebníka	k	realizaci	projektu	„ZŠ	Lukov	–	vý-
stavba specializovaných učeben“, v souvislosti s prodloužením termínu realizace.

•		RO	schvaluje	povolení	průjezdu	 rychlostní	 zkoušky	29.	 ročníku	Rallysprintu	Kopná,	který	 se	bude	konat	dne	4.	5.	2024	 
v čase od 7.00 do 14.00 hod. v ulici Hradská a Pasíčka, kde bude start RZ. 

ZPRÁVY 
Z JEDNÁNÍ RADY OBCE LUKOV



•		RO	schvaluje	poskytnutí	finančního	daru	pro	Nemocnici	Milosrdných	bratří	Vizovice,	Zlínská	467,	763	12	Vizovice	formou	
Darovací	 smlouvy	–	finanční	dar	 č.	 2/2024,	mezi	Obcí	 Lukov	 (dárcem)	 a	Nemocnicí	Milosrdných	bratří	Vizovice	 (obdaro- 
vaným) a pověřuje starostu podpisem smlouvy.

•		RO	schvaluje	finanční	dar	na	rok	2024	ve	výši	10.000	Kč	pro	Pobočný	spolek	Podané	ruce	–	osobní	asistence	formou	Da-
rovací smlouvy – finanční dar č. 3/2024, mezi Obcí Lukov (dárcem) a Pobočným spolkem Podané ruce – osobní asistence 
(obdarovaným) a pověřuje starostu podpisem smlouvy.

•		RO	schvaluje	finanční	dar	na	rok	2024	pro	Valašský	soubor	Kašava	formou	Darovací	smlouvy	–	finanční	dar	č.	4/2024,	mezi	
Obcí Lukov (dárcem) a Valašským souborem Kašava (obdarovaným) a pověřuje starostu podpisem smlouvy.

•		RO	schvaluje	finanční	dar	pro	Fotbalovou	reprezentaci	starostů	obcí	a	měst	České	republiky,	z.s.	formou	Darovací	smlouvy	– 
finanční dar č. 5/2024, mezi Obcí Lukov (dárcem) a Fotbalovou reprezentací starostů obcí a měst České republiky, z.s. (obda- 
rovaným) a pověřuje starostu podpisem smlouvy.

•		RO	schvaluje	nákup	transparentních	plastových	pytlů	o	objemu	120	l	na	tříděný	odpad,	které	budou	následně	předány	
občanům po zaplacení poplatku za odpad v roce 2024.

Pokud bude mít někdo zájem o podrobnější informace, nejen k těmto bodům, velmi rád je zodpovím. 
Michal Teplý

Kontakt: starosta@lukov.cz

PŘESTAVBA ZÁKLADNÍ ŠKOLY
JE V PLNÉM PROUDU
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Vážení zákazníci, milí sousedé,
naše firma i rodina si v posledních letech prošla těžkými chvílemi, kdy jsme kromě neznámé  
a nové nemoci Covid-19 bojovali i s nemocí našeho tatínka a manžela Aleše Košaře, který svůj boj 
bohužel prohrál. V posledních měsících se i nás dotkla dlouhotrvající inflace a nárůst cen energií. 
Přes všechny problémy jsme se vždy snažili dělat čest rodinné pověsti a nezklamat očekávání zá-
kazníků. Nebyl to lehký úkol, ale dělali jsme, co bylo v našich silách, abychom firmu vedli v souladu 
s tradicí a vy k nám mohli i nadále chodit na klobásky, uzené nebo domácí zabijačku. Dělali jsme 
uzenářské řemeslo s poctivostí a radostí.

Bohužel jsme se dostali na křižovatku, kdy jsme se museli rozhodnout. Buď zůstat věrni tradičním recepturám, kvalitním 
surovinám a výrobě z českého masa, ale dostat se cenově na skoro neprodejný výrobek nebo udržet cenu, ale jít s kvali-
tou dolů. Proto jsme se rozhodli, že tyto Vánoce byly pro naši firmu poslední. 

Chtěli bychom poděkovat za přízeň našemu rodinnému řeznictví. Děkujeme, že uzenina od Košaře byla součástí vašich 
rodinných oslav, svateb i křtin vašich dětí nebo jen večeře či obědu v kruhu rodinném nebo s přáteli. Jsme rádi, že vám 
naše výrobky chutnaly a že jste se k nám vraceli.

Děkujeme 
Řeznictví Košař

MATEŘSKÁ ŠKOLA 
INFORMUJE

Bc.	Radka	Komárková,	ředitelka	MŠ	Lukov

PROVOZ ŠKOLKY O JARNÍCH PRÁZDNINÁCH 19.–23. ÚNORA 2024
V době jarních prázdnin bude provoz v jednotlivých třídách upraven podle počtu přihlášených dětí. 

Prosíme zákonné zástupce dětí, aby ve dnech 12.–14. února 2024 nahlásili u třídních učitelek předpokládanou 
docházku dětí v době jarních prázdnin.

PROVOZ ŠKOLKY V DOBĚ LETNÍCH PRÁZDNIN VE TŘÍDÁCH BROUČCI A VČELKY
(třída MOTÝLCI uzavřena, děti přeřazeny do tříd v provozu)

Od 1. července do 26. července 2024 v provozní době od 6.30 do 16.00 hod.

MĚSÍC SRPEN 2024 – PROVOZ PŘERUŠEN 

ZÁPIS DĚTÍ NA ŠKOLNÍ ROK 2024/2025
PODROBNÉ INFORMACE O PRŮBĚHU ZÁPISU BUDOU ZVEŘEJNĚNY 

od 2. dubna 2024 na webové adrese www.mslukov.cz

Žádosti o přijetí bude mateřská škola přijímat ve dnech 2. až 15. května 2024. 
Dotazy můžete konzultovat na tel. čísle 775 550 644	u	ředitelky	MŠ.

•bobování třídy Broučci



první adventní neděli se již  
tradičně uskutečnilo Roz- 
svícení vánočního stromu 

na prostranství před obecním úřadem. 

ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍHO STROMU 
SE NESLO 
V CHARITATIVNÍM DUCHU

Po mnoha letech jsme se opět dočkali 
bílé bohaté sněhové nadílky, díky níž 
měla celá akce kouzelný zimně-vánoč-
ní nádech.

Ve stáncích se nabízelo lahodné občer-
stvení, které zajistili místní dobrovolní 
hasiči stejně jako „maminky Lukov“.  
O drobné vánoční dárky, jak je již zvy-
kem, se postaraly členky Klubu mami-
nek Lukov a místní skauti.

Děti z mateřské školy pod vedením 
svých učitelek i dětí z folklórního sou-
boru Lukovjánek zatančily a zazpívaly 
svá nezapomenutelná vystoupení, 
která vyčarovala slzy hrdosti a dojetí 
nejen u jejich nejbližších, ale téměř  
u všech přihlížejících. 

Po setmění, kdy se celá akce chýlila ke 
konci, starosta popřál všem krásné svátky 
v kruhu rodiny a jejich blízkých, mnoho 
zdraví a v následujícím roce ať se všem 
daří ještě lépe než v roce letošním.

Na	závěr,	za	pomoci	všech	dětí	na	pó-
diu, které se již nemohly dočkat, rozsví-
til vánoční strom.

V ČEM SE LETOŠNÍ AKCE LIŠILA 
OD TĚCH UPLYNULÝCH?
„Maminky	Lukov“	se	rozhodly	věnovat	
výtěžek za prodej vánočního punče  
a vaflí někomu potřebnému. V dřívěj-
ších letech byla tato částka věnována 
na podporu místního spolku Klub ma-
minek	Lukov.	Nejen	na	provoz,	ale	také	
na hračky, sportovní náčiní, výtvarné 
pomůcky a ostatní.

Letošní výtěžek činil nádherných 
20.000 Kč a poputuje rodině s těžce  
nemocným chlapečkem Robinkem, kte-
rému jsou teprve 2 roky a trpí svalovou 
myopatií. Rodina musí většinu léčby  
i kompenzační pomůcky hradit sama. 

Rodiče malého Robinka jsou ve své píli, 

O

lásce a snaze mu pomoci vytrvalí a ne-
zdolní. Snaží se maximálně ze všech 
svých sil, aby Robinkovi pomohli a udě-
lali mu život a svět kolem sebe jedno-
dušší, hezčí a šťastnější. 

Jedním ze silných hnacích motorů této 
rodiny je velmi smutná skutečnost, že  
o svého prvního chlapečka Jiříčka, kte-
rý byl stejně nemocný, přišli. A to v pou-
hých třech měsících jeho života.

Ze všech těchto důvodů se „mamin- 
ky Lukov“ rozhodly pomoci právě ro-
dině  Robinka. 

Rády by podobně činily i v letech 
následujících, vybrat opět někoho 
potřebného, komu i menší částka doká- 
že usnadnit život. 

Tímto by členky ze srdce poděkovaly 
všem, kteří se akce zúčastnili a náku-
pem drobného občerstvení v jejich 
stánku tak přispěli na dobrou věc.

Chcete-li se o Robinkovi a jeho příběhu 
dozvědět více nebo mu a jeho rodičům 
pomoci, obraťte se prosím na jeho ma-
minku Dášu.

www.instagram.com/robofotrik

Na závěr všem přeji krásný nový 
rok 2024, ať je nabitý optimismem, 
energií, zdravím, štěstím, láskou  
a radostí.

Zoja Zvonařová  
a Maminky Lukov
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roce 1983 nad areálem hradu zavlála vlajka s brontosaurem. Proběhly první tři turnusy Prázdnin s Bron-
tosaurem. Za čtyři desetiletí nepřetržitě probíhajících rekonstrukčních prací se na hradě vystřídaly stovky 
ba tisíce dobrovolníků, kteří přijeli, aby ve svém volném čase odkrývali a zachraňovali zbytky zdiva, které  

z kdysi slavné a významné pevnosti zbyly. Lidé se při opravách hradu střídali, ale každý rok z těch dlouhých 40 let tu 
byla jedna jistota. Tou stálicí, hybnou silou, motorem dobrovolnických prací, organizátorem táborů a dobrou duší 
lukovského hradu byl a stále je Jiří Dražil, nebo jak mu říkáme náčelník George.

ROK 2023 BYL VE ZNAMENÍ OSLAV
40. VÝROČÍ ZAHÁJENÍ 
PAMÁTKOVÉ OBNOVY HRADU

V
Psát o výročním roce 2023 a nevěnovat 
pár úvodních řádek Jiřímu Dražilovi by 
bylo hanebné.

Jiří Dražil se narodil v Brně na konci 
srpna 1957. V Brně bydlel až do začát-
ku devadesátých let 20. století, kdy se  
s manželkou a dětmi přestěhoval do Pra-
hy. V roce 1976 absolvoval gymnázium 
a po něm začal studovat Vysoké učení 
technické v Brně, obor radiotechnika. Už 
za svých studentských let se angažoval 
v aktivitách spojených s ochranou pří-
rody a v roce 1977 začal aktivně působit  
v Hnutí Brontosaurus, v té době pod hla-
vičkou Socialistického svazu mládeže.  

V roce 1983 se stal vedoucím jednoho 
z prvních táborů Prázdnin s Brontosau-
rem. V roce 1986 se oženil a s manželkou 
Klárou má tři děti. Ani rodinné povin-
nosti jej neodvedly od jeho milovaného  
hradu. Když mu dala manželka nůž na 
krk, že se musí více o děti starat, vy- 
myslel tábory rodičů s dětmi. 

Na	hradě	se	při	opravách	střídaly	gene-
race dobrovolníků, vedoucích i účastní- 
ků táborů, ale zůstala jedna jistota. Tou 
je Jiří Dražil. Za těch dlouhých 40 let  
nechyběl ani jednou, ba naopak, vedl 
během letních prázdnin i několik tur-
nusů po sobě. Jirko, děkujeme Ti.

A CO SE UDÁLO V ROCE 2023 NA HRADĚ?
Práce na hradě probíhaly prakticky po 
celý rok, a pokud to jen počasí dovolilo, 
pracovali jsme i v zimě.

Od ledna do března jsme se věnova-
li budování bylinkové zahrádky u jižní 
hradby dolního hradu. Postupně jsme 
zhotovili oplocení z dřevěné přírodní 
kulatiny a také záhonky pro bylinky, ale  
i pro lesní školku. A v dubnu mohla hrad-
ní zahradnice Jana Polášková se svými 
asistenty zasadit první rostlinky. A také 

lukovští školáci si na hrad přinesli a do 
lesní školky zasadili první sazenice ma-
lých doubků.

Důležitým počinem byla výměna pří-
stupových schodišť na terasu západní-
ho paláce a na terasu západního par- 
kánu. Schodiště na parkán nám spon-
zorsky dodala firma PADOZA Fryšták  
a schodiště na terasu západního par-
kánu Podhoran Lukov. Oběma firmám 
moc	 děkujeme.	 Na	 terase	 západního	

paláce jsme vybudovali palisádu, jejímž 
úkolem je držet zeminu chránící izolač-
ní vrstvy klenby. U palisády jsme dopl-
nili zábradlí a také jsme rozšířili chodník 
z plochých kamenů.

V jarních měsících jsme začali se sta-
vebním zajištěním jižní hradby jádra. 
Tu bylo třeba nejprve očistit, její korunu 
zbavit drnů a náletových dřevin. Při tom 
jsme zjistili, že na ochozu je zřetelně do-
chován	 pozůstatek	 předprsní	 zídky.	 Na	
konci dubna jsme začali se zednickými 
pracemi. Postupně jsme zdivo hradby 
vyspárovali, doplnili kaverny a dozdili ko-
runu hradby i s torzem předprsní zídky. 

Jana Polášková a Zdeňka Krmášková při sázení bylinek do hradní zahrádky.
(foto: J. Holík)

Opravené schodiště na terasu 
západního paláce. (foto: J. Holík)

Ing. Jiří Dražil. (foto: pametnaroda.cz)



Následně	položili	izolační	vrstvy,	zasypali	
zeminou a vrátili zpět původní drny.

Květen a červen byl ve znamení hlav-
ní a nejdůležitější práce v roce 2023. 
Tou bylo statické zajištění a spárování 
zdiva severní a západní stěny vstupní 
věže. Už na podzim byla věž obehná-
na lešením a plánovali jsme, že během 
dvou let stabilizujeme zdivo celé věže. 
Nemilou	zprávu	jsme	se	dozvěděli	v	jar-
ních měsících. Žádost o dotaci z Hava-
rijního	programu	MK	ČR,	kterou	podala	
obec, jako vlastník hradu, nebyla pod-
pořena. Stalo se tak poprvé po dlou- 
hých 20 letech, kdy jsme byli vždy 
úspěšní. A nyní začalo dilema, zda je 
reálné s velmi omezenými prostředky 
plánované	práce	zvládnout.	Naštěstí	se	
naše výzva široké veřejnosti o pomoc 
a podporu setkala s velkou odezvou. 
Podařilo se shromáždit asi 80 tis. Kč. 
Pozoruhodný byl dar 50 tis. Kč od paní 
Z. Hříbalové z Prahy. A podporu jsme 
získali i od vedení Zlínského kraje. Paní 
radní Fišerová se zasadila, že tradiční 
krajská dotace byla navýšena na 500 ti- 
síc	Kč.	Moc	děkujeme	všem,	kteří	hrad	
Lukov nenechali na holičkách a oceni- 
li naši mnohaletou práci.

A tak jsme na konci června mohli hrdě 
hlásit, že se podařilo zajistit a vyspáro-
vat obě stěny. A na podzim jsme ještě 
osadili nové dubové okénko ve vý-
chodním průčelí věže a natřeli střechu 
i celou dřevěnou nadstavbu.

V březnu jsme zahájili odkrývání další, 
tentokrát už závěrečné části, západní 
obvodové hradby dolního hradu. Tento 
úsek nacházející se na nejpřístupnějším 
místě hradu byl v minulosti, při bourání 
hradu, rozebrán až na základ. Proto bylo 
nutné provést výkop do velké hloubky,  
a přitom přemístit velký objem zeminy. 
Tu jsme využili na srovnání nerovností 
na ploše dolního hradu. V červenci a sr-
pnu byla hradba o tloušťce 200 cm doz-
děna v celé délce 30 metrů až po přístu-
povou	 komunikaci.	 Na	 koruny	 hradby	
byly, jako na jiných místech hradu, in-
stalovány izolační vrstvy a vše překryto 
zeminou.	Na	stavbu	hradby	jsme	dová-
želi pomocí hradního pásového koleč-
ka kámen z východního příkopu. Ten 
jsme do konce září kompletně vyčistili 
a srovnali terén na jeho dně. Celkový 
objem nově dozděného zdiva hradby 
činil více jak 60 metrů krychlových.

V letních měsících jsme také dokončili 
stavební zajištění zbytků zdí východ-
ního hospodářského objektu na dol- 
ním hradě. Vnitřní prostor jsme srovnali  
a zahájili jsme práce na vybudování 
venkovní učebny, která tu bude sloužit 
zvídavým dětem.

Prakticky celý rok jsme se podíleli a spo-
lupracovali na stavbě veřejných toalet 
a	 kotelny.	 Přístavba	 Domu	 Rudolfa	Ma-
touše je tvořena třemi kontejnery, které 
plně vybavené (i s technologiemi) dodala 
firma Fagus. Pracovníci správy hradu po-
stavili komín, zhotovili konstrukci střechy, 
položili kamennou dlažbu kolem domu, 
vydláždili skladový prostor za domem  

a do Vánoc zhotovili rošt fasády, do kte-
rého umístili izolaci a překryli palubko-
vou fasádou. Jakou jsme měli radost, 
když jsme poprvé zatopili, z komína se 
vyvalily obláčky kouře a v akumulačních 
nádobách se pomalu začala ohřívat ka-
palina proudící do otopného systému.  
V souvislosti se stavbou toalet byly sráž-
kové vody ze střechy nové budovy i části 
stávající	střechy	Domu	Rudolfa	Matouše	
odvedeny do nově instalované nádrže 
na dešťovou vodu, ze které jsme vybu-
dovali samospádný vodovod k bylinko-
vé zahrádce. Voda z druhé půlky střechy 
domu, dosud volně odtékající na plochu 
dolního hradu, byla kanalizací svedena 
do kamenné hradní studny.

Jižní hradba po dokončení prací. (foto J. Holík)

Pavel Šustr a Jiří Holík při spárování severní stěny vstupní věže.
(foto: archiv SPHL)
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V loňském roce jsme k soše medvědice  
u Vlčkovské brány nainstalovali nezbed-
né medvídě, šplhající po hradbě. V dubnu 
jsme medvědí rodinku doplnili o druhé 
mládě, které se usadilo na ochozu hrad-
by. Lukovští školáci medvědy pojme-
novali, a tak na hradě máme medvědici  
Rézinu	a	medvíďata	Rudyho	a	Matyho.

Soubor dřevěných hradních soch se  
v říjnu rozrostl o další dvě. Sochař Old-
řich Pliska z Halenkovic vytvořil z kme-
ne uschlého jilmu, rostoucího u vjezdu 
do hradu, dva rytíře. Jedná se o bratry 
Jana a Zdeňka ze Šternberka, kteří ne-
dílně drželi hrad Lukov v druhé polovi-
ně 14. století a zasadili se o velkou go-
tickou přestavbu objektu. Zdeněk bude 
hlídat vstup do dolního hradu a tady 
vítat příchozí návštěvníky. Ješek stojí 
v místě svého někdejšího paláce v SV 
koutě	hradního	jádra.	Na	jaře	letošního	
roku, při slavnostním otevření hradu, 
oba rytíře na hradě oficiálně přivítáme.

Neméně	 bohatá	 byla	 i	 kulturně	 spo-
lečenská část hradního roku. Jen pro 
připomenutí vyjmenuji úspěšné akce, 
které v areálu hradu loni proběhly. Po-

stupně to byly: Lukovský zimní víceboj, 
Májová	pobožnost,	Den	stromů,	Svato-
jánská večerní mše svatá, Večerní pro-
hlídka	 hradu,	 Komorní	 recitál	 Magda-
leny	 Malaníkové	 &	 Františka	 Šarmana,	
Oslavy 40 let Brontosaura na Lukově, 
Den hradu, Hradní jarmark. Ke všeo-
becné spokojenosti návštěvníků areálu 
hradu funguje i Hradní hospůdka. Její 
provozovatel	 Lukáš	 Mikl	 tu	 nabízí	 ši-
roký sortiment občerstvení, teplá jídla  
i čepované nápoje. V průběhu roku or-
ganizoval také několik hudebních akcí.

Významným počinem v hradním dění 
se stalo vydání knihy Výběrový katalog 
kachlů. Autorem je Čeněk Pavlík, známý 
houslový virtuóz a hlavně znalec motivů 
středověkých a raně novověkých kachlů. 
Myšlenka	na	zpracování	katalogu	motivů	
vyskytujících se na zlomcích kachlů na-
lezených v areálu hradu se zrodila v co- 

Pavel Šustr usazuje medvídě na ochoz 
hradby. (foto: archiv SPHL) vidové době. Čeněk nemohl jezdit s hous-

lemi po světě, a tak mohl dokumentovat 
kachle	 uložené	 v	 depozitářích	 Muzea	
JV	Moravy	a	také	v	hradních	expozicích.	
Díky	 dotační	 podpoře	 Ministerstva	 kul-
tury ČR a Zlínského kraje jsme získali po-
třebné finanční prostředky na důstojnou 
podobu knihy, která dostala krásnou gra-
fickou	podobu	v	dílně	Martina	Lysáka.

Závěrem je možné konstatovat, že jubi-
lejní 40. hradní rok byl nadmíru úspěšný  
a už se těšíme na zahájení nové, opět ju-
bilejní hradní sezóny. Letos je to 20 let, 
kdy je na hradě vybíráno vstupné a fun-
guje zde řízený návštěvnický provoz.

Těšíme se, že se potkáme v areálu hra-
du při některé z připravovaných kul-
turních akcí nebo jen při vycházce.

Jiří Holík, správa hradu Lukov.

Přístavba Domu Rudolfa Matouše – toalety a kotelna. (foto: ML)

Hradní jarmark. (foto: O. Skovajsová)
Komorní reciál M. Malaníkové & F. Šarmana. 
(foto: O. Skovajsová)
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o ukončení první etapy protipožárního opatření, která proběhla v roce 2022, jsme se v domově pro seniory 
zaměřili mj. na snížení energetické náročnosti budov. S tím souvisí aktuální výměna oken a světel. Postupně 
přejdeme na levnější LED osvětlení,“ říká v rozhovoru ředitelka DS Lukov Michaela Procházková a pokračuje:

OPRAVY A REKONSTRUKČNÍ PRÁCE
V DOMOVĚ PRO SENIORY LUKOV

„P
„Pro rok 2024 je připravena druhá eta-
pa protipožárního opatření, abychom 
naplnili požadavky hasičů. Jedná se 
především o zvětšování dveřních ot-
vorů, kdy musíme mít všude dveře ší- 
ře 110 cm. Jde o velký zásah v objek-
tu, protože pokoje klientů nejsou velké  
a dveře zasahují do prostoru koupel-
ny. Konkrétně nás čekají rekonstruk-
ce koupelen s tím, že by se vyměnila 
elektroinstalace, došlo by k výměně 
lina, výmalby a v konečném důsledku  
i výměně nábytku, protože ten je tu 
více než 25 let. Takto velká rekonstruk-
ce bude probíhat v průběhu dvou tří let 
a začneme nejdříve v roce 2025. To je 
výhledová záležitost.

V tomto roce máme naplánovanou 
menší	 stavební	 akci.	 Na	 jednotlivých	
odděleních mají klienti jídelní kout na 
chodbě v jakémsi chodbovém výklen-
ku. V rámci certifikace Vážka, kterou 
jsme teď čerstvě obdrželi od České 
Alzheimer společnosti pro domov se 
zvláštním režimem, jsme byli upozor-
něni, že toto neodpovídá dnešním 
standardům.	Na	každém	oddělení	tedy	
vytvoříme uzavřený prostor, a to spo-
jením aktivizační místnosti a koupelny. 
Zde bude vytvořena jídelna oddělení  
a malá kuchyňka. 

V rámci úsporných opatření máme 
schválenou výměnu gastro zařízení v ku- 
chyni (na to jsme získali finance od zři-
zovatele, tedy Krajského úřadu). Jedná 

se o částku 3,5 mil. korun. Chtěli by-
chom nakoupit část nových elektronic-
kých polohovacích lůžek tak, abychom 
zvýšili komfort klientů a zajistili snad-
nější	 manipulaci	 personálu.	 Nakoupí-
me i speciální bariatrická lůžka, která 
slouží k lepší manipulaci s obézními kli-
enty (tato lůžka jsou až do váhy 250 kg 
možné	výtěže).	Na	tato	 lůžka	nám	při-
spěje také zřizovatel.

Kolemjdoucí si už jistě všimli, že máme 
u jednotlivých pokojů na balkonech 
skleněné výplně. Ty slouží k tomu, 

abychom zajistili větší bezpečnost, ale 
nesnížili výhled. Podobně budeme zvy-
šovat plot ze strany od cesty, a to kvůli 
hluku a také kvůli bezpečnosti, protože 
zvláště klienti s demencí mají tendenci 
plot překonávat. 

Výměnu oken a pořízení lůžek pro-
vedeme	 z	 vlastních	 prostředků.	 Na	
velkou rekonstrukci máme vyčleněny 
prostředky od zřizovatele a částeč-
ně použijeme i vlastní prostředky. 
Zde se budeme pohybovat na částce  
přes 50 mil. korun.“ Te
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ežíškova vnoučata nejsou jen 
dárky přinesené osamělým seni-
orům, ale především pocit, že na 

stáří nezůstávají sami.

JEŽÍŠKOVA VNOUČATA
V DOMOVĚ PRO SENIORY LUKOV

Ježíškova	 vnoučata	 jsou	 projektem	 Na-
dačního fondu Českého rozhlasu, který 
už sedmým rokem plní přání seniorů – 
starším lidem umístěným v domovech 
pro seniory, v domovech se zvláštním 
režimem nebo osobám samostatně ži-
jícím.   Jsou to právě tito lidé, kteří často 
nemají rodinu ani jiné příbuzné, kteří by 
se o ně starali. A právě Vánoční svátky 
jsou dobou, kdy samotu nejvíce pociťují. 
Ježíškova vnoučata se snaží obdarovat ty 
nejpotřebnější. Většinou jsou to skromná 
přání v podobě kompenzačních pomů-
cek, elektroniky, sladkostí. V poslední 
době se čím dál víc objevují přání zážit-
ková. Touha splnit si celoživotní sen nebo 
ještě zažít něco výjimečného…
 
„Díky projektu „Zvířecí návštěvy v zaříze-
ních pro seniory“, který je realizován za 
pomocí	Nadačního	 fondu	Českého	 roz-
hlasu ze sbírky Ježíškova vnoučata, jsme 
v období květen 2023 až duben 2024 
zajistili celkem třicet čtyři návštěv canis-
terapeutických psů a dvě hipoterapie.  
S	 pejsky	 do	 domova	 jezdila	 paní	 Mar-
kéta Bílková, která s sebou mívala pět 
šest psů různých plemen. Poníci byli  
z ranče Tlumačov od paní Juráňové a cho-
dili za klienty přímo do pokoje nebo se  
s nimi setkávali ve společenské místnosti 

J

a na zahradě,“ vysvětlila sociální pracov-
nice Lenka Štarhová, která má tyto zále-
žitosti v domově na starost. 
 
Letos převažují požadavky na hromad-
ná hudební vystoupení – cimbálovky, 
dechové hudby, harmonikáře, hudební 
vystoupení kláves a violoncella. Domov 
v začátku příštího roku čeká vystoupení 
Zvonkohry, zdobení a ochutnávky dor-
tů, Beauty Day (zkrášlování žen a focení)  
a spousta dalších akcí. 

Jedno z hudebních vystoupení věnují Je-
žíškova vnoučata – kolektiv pracovníků 
ARO Brno – což jsou tamní sestry, bratři, 
sanitáři a další pomocný personál. Jejich 
sbírka probíhá každoročně a letos pení-

ze věnují DS Lukov. Dárek předají osob-
ně na jedné z mnoha společenských akcí 
v domově konaných.

„Před chvíli dorazil další z dárků. Je to te-
rapeutická kočka, kterou si vybrala paní 
Ludmila, která potřebuje více kontaktu. 
Jinak mezi konkrétními dárky najdeme 
křeslo Ušák, balíčky dobrot, papuče.

V domově máme spoustu seniorů, kte-
ří nemají žádné příbuzné nebo rodinu, 
která se nestará. Tito lidé jsou pak velmi 
opuštění, a právě díky projektu Ježíško-
vých vnoučat se je snažíme aktivovat. 
Hromadná přání jsou mnohostranně  
přínosná a přinášejí seniorům radost po 
celý rok,“ uzavřela Lenka Štarhová.
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MARKÉTA MATULOVÁ 
LUKOVSKÁ ŠPINARKA

„Někdy mám pocit, 
že mamku spoustu let nevidím.“

„Kvůli dvěma zrušeným pražským před-
stavením jsem se domů letos na Vánoce 
dostala dříve,“ říká v rozhovoru posta-
vou malá, ale naturelem výrazná osob-
nost	 nejen	 divadelního	 světa,	 Markéta	
Matulová.	 Dabérka	 dětských	 seriálů,	
která s bravurou sobě vlastní zvládá na-
mlouvání knih, počítačových her a třeba 
i spolupráci s Janáčkovou filharmonií. 
Zastihnete ji nejen na jevišti, ale i v zastr-
čených nahrávacích studiích.

Jak vy jste vlastně spojena s Lukovem?
Narodila	 jsem	 se	 na	 ul.	 Bělovodská	 368	
v	 rodině	 Hanáků,	 kde	 byla	 mamka	 Eri-
ka,	děda	Mira,	babička	Anička,	strejdové	
Martin	 a	 Petr.	 Jsem	 takový	 trošku	 stě-
hovavý pták. Tady jsem se narodila, pak 
jsme se přestěhovali do Fryštáku, poté 
jsem studovala Střední pedagogickou 
školu v Kroměříži, následně jsem na ně-
jaký čas zakotvila v Lukově. Po studiu na 
Zlínské odborné škole jsem ve třiadvaceti 
letech dostala angažmá v divadle Petra 
Bezruče v Ostravě a po osmi sezonách 

mám teď stálé angažmá v brněnském  
Divadle Husa na provázku.

Činohra stvořená z výrazných událostí 
života Věry Špinarové – Špinarka,  
získala v roce 2023 Cenu divadelní 
kritiky v kategorii Nejlepší  
poprvé uvedené české hry.  
Vy jste si ze soutěže odnesla i nejvyšší 
ocenění v kategorii ženský herecký 
výkon, a to za roli Věry Špinarové,  
kterou hrajete. Ve spojení s vaší  
hereckou kariérou se uvádí, že máte 
období před Špinarkou a po Špinarce. 
Co musí člověk udělat, aby nebyl  
napořád zaškatulkovaný? A jak to 
máte s vrtkavým divadelním štěstím?
Musíte	hrát,	hrát	a	hrát	a	člověk	si	to	sám	
nesmí	takto	určit.	Musí	s	tím	představením	
stále fungovat, ale jít samozřejmě dál. Ta-
ková šance, kterou jsem dostala, myslím 
tím roli Věry, se může podařit jednou za 
život	anebo	třeba	vůbec.	Myslím,	že	diva-
delní štěstí mám. Protože když se ohléd-
nu, tak za těch osm let u divadla, mám za 
sebou spoustu krásných inscenací, diva-
delních rolí a setkání. Takže mám určitě 
obrovské divadelní štěstí. To k herectví  
a	přidruženým	oborům	velmi	patří.	Mu-
síte natrefit na člověka, který vás tím di-
vadelním světem protáhne tak, jak je to 
pro	vás	příhodné	a	jak	potřebujete.	Mám	
štěstí na režiséry, hlavně na ženy. Ať už je 
to	Hanka	Mikulášková	ze	zlínského	diva-
dla. Vanda Kavková, ta mě vedla v roční-
ku.	 Nebo	 Janka	 Ryšánek	 Schmiedtová,	
která se přišla podívat na mé představení 
tady ve Zlíně a vzala si mě rovnou do ost-
ravských	„Bezručů“.	Nejprve	na	hostování	 
a pak už si mě tam nechala. Z dalších jmen 
bych mohla jmenovat Barbaru Hercovou, 
Kamilu Polívkovou nebo Annu Davido-
vou, dceru režiséra J. A. Pitínského.

Vy sama jste se 
s Věrou Špinarovou potkala?
Ne,	neměla	 jsem	 tu	 čest.	 Inscenace	pod	
taktovkou režiséra Tomáše Dianišky se 
začala zkoušet až čtyři roky po její smrti  
a představení je i jakousi pietou této vý-
razné	 osobnosti.	 Moje	 kolegyně,	 která	
hraje v inscenaci maminku Věry, byla její 
výborná kamarádka a já jsem se potkala  
s	Věřiným	synem	Ivo	Pavlíkem.

Po kroměřížském „pajdáku“ jste 
vystudovala Střední odbornou školu 
sídlící ve Zlíně a spolupracující  
s Městským divadlem. Dala vám ta 
škola to, co jste od ní očekávala?
Prvního půl roku jsem se seznamovala  
s tím, co mi škola může dát a jak moc mu-
sím pracovat na tom, čeho chci dosáh-
nout. Opěrný bod ta škola člověku určitě 
dá.	Na	druhou	stranu	se	bavíme	o	vyso-
kých	divadelních	školách,	jako	jsou	DAMU	
a	JAMU,	kam	 se	 vždycky	 člověk	 zkouší	
dostat. A i když těch pokusů z mé strany 
bylo mnoho, nepodařilo se. A tak jsem si 
řekla, že pokud ta cesta k herectví nevede 
tudy, tak musím jít jinou cestou – Takže  
v mém případě VOŠ Zlín a rovnou praxe. 

Teď pendluji mezi Brnem, kde mám  
v Huse na provázku stálé angažmá  
a	diváci	mě	tu	uvidí	mj.	v	inscenaci	Ne-
vyletět z Brna, je ze mě zkyslá srna, kte-
rou režírovala Kamila Polívková a Ostra-
vou, kde hostuji, především v inscenaci 
Špinarka a Šikmý kostel.

Ostravská divácká obec je velmi vděčná  
a milá. Lidé rádi vidí herce i v jiném pro-
středí, než je divadlo. A to je dobře. Už 
druhým rokem mě čeká krásná spolu-
práce s Janáčkovou filharmonií v Ostra-
vě. Jedná se o osm koncertů. Posluchače 
koncertem provázím a postupně je vta-
huji do tajů vážné hudby. Ráno máme 
koncerty pro děti a večer pro začínající 
posluchače. Program je koncipovaný tak, 
aby byl zábavný a neformální. Pro mě je 
to určitě zajímavý projekt, protože nejen 
že mám před sebou 500 posluchačů, ale 
i za sebou velké těleso 80 špičkových 
hudebníků. Je to obrovská síla a já jsem 
ráda, že mohu tyto projekty dělat. Te
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ŠK      LNÍ 
stránky

Na tvorbě školních stránek se podíleli:

Žáči 1. a 2. stupně Základní školy Lukov, členové školního parlamentu 
a pedagogové.

8. vydání • příloha Lukovského zpravodaje 1/2024

Kvíz o Česku (pro mladší spolužáky vytvořil M. Hrach, 9. třída)

1. Jaké je hlavní město Česka?
A) Brno 
B) Praha
C) Zlín

2. Kolik máme krajů?
A) 16
B) 15
C) 14

3. Jaké barvy jsou na české vlajce?
A) červená – bílá – modrá

B) žlutá – zelená – oranžová
C) černá – bílá – žlutá

4. Které státy s námi sousedí
A) Německo, Rakousko, Slovensko, Polsko
B) Rusko, Ukrajina, Německo, Polsko
C) Německo, Rakousko, Slovensko, Polsko, 
 Rusko, Ukrajina

5. Jsme vnitrozemský stát?
A) ANO
B) NE

6. Kolik máme zhruba obyvatel?
A) 10 526 000
B)  9 651 000
C) 11 657 000

*Řešení kvízu naleznete na konci 
Školních stránek.

Prožili jsme krásné a pohádkové Vánoce. Na televizní obrazovce jsme viděli řadu pohádek a příběhů. Deváťáci – 
Tom se Staňou se nechali inspirovat a připravili si pro nás dnes také jednu pohádku a dobrodružný příběh. 
Naopak zcela reálně se na současnost podívala ve své úvaze jejich spolužačka Anička. Posuďte sami: 

PERNÍKOVÝ KRÁL
Byl jednou jeden král, který měl rád cukrovinky. Nejraději perníč-
ky. Proto mu lidé začali přezdívat perníkový král. Ten král byl však 
velice zlý a chtěl mít všechno… Chudým i bohatým bral a rychle 
bohatnul. To se však nikomu nelíbilo. 

A tak jeden mladý pastýř vyrazil na dobrodružnou cestu zachránit 
před tím zlým králem milovaný svět. Bloudil na svých cestách dnem 
i nocí, až narazil na jednoho hodného staříka. A ten se ho ptá: „Kam-
pak to kráčíš mládenče, nepotřebuješ pomoci?” „Ale, jen tak kráčím 
světem”, říká mládenec „a hledám odpověď na to, jak se zbavit zlého 
perníkového krále. Jednoduché to nebude, protože má všude strá-
že. Nemohl bys mi pomoct?” Stařík pokývá hlavou a odpoví: “Ano,  
s tím Ti pomohu, nejdřív však vylušti tuhle hádanku: Každý něco má, 
ale král má všeho dost, nikdo není jeho host.” Pastýř začal přemýšlet  
a trvalo to dny a týdny. Po celou dobu přemýšlel, co tím stařík chtěl říci. 
A tu mu náhle došlo, co tím moudrý stařeček myslel – chovat se lépe, 
než zlý král a porazit ho svou dobrotou. Vrátil se k němu a zeptal se: 
„Ale jak to mám provést? Vždyť jsem pouhopouhý pastýř…” Stařec ho 
však hned chlácholil: „Neboj se ničeho, znám hodnou stařenku za kopci  

a lesy, ta Ti s tím velice ráda pomůže, ale připrav si něco, co jí za to dáš.” 

Pastýř se tedy opět vydal na cestu. Když došel k malinké polorozpad- 
lé chaloupce, pomaličku zaklepal na vrátka a z nich vyšla stará paní. 
Vypadá mile, pomyslel si. Vešel dál a řekl stařence, co ho přivádí. 
Ta mu odpověděla: „Ano, pomohu Ti, ale musíš mi za to na oplátku 
něco dát.” Mládenec jí odpověděl: „Mám pro Tebe něco přichystané. 
Hodlám Ti u nás na paloučku pod hradem dát pohostinnost, lásku 
a vlídné přijetí. Už nebudeš muset bydlet sama, postarám se o Tebe.” 
Stařenka na to s radostí kývla a vydala se s mládencem domů. Když 
tam došli, tak už byla veliká tma, jen měsíční svit ozařoval krajinu  
a nad nimi se vypínal hrad perníkového krále. Protože stařenka byla 
kouzelná babička, dlouho se nerozmýšlela a stačilo mávnutí prout-
kem… a mocný hrad se rázem proměnil v horu perníku. Královi 
hned došlo, že se nechoval správně a tak se všem veřejně omluvil. 

Pastýř splnil svůj slib a stařenku vzal do svého domečku na palouku. 
Lidé poznali, že pastýř udělal dobro a porazil tím zlo perníkového 
krále. Nakonec všechno dopadlo dobře.

Staňa Januška

PIRÁTI A TAJNÝ POKLAD 
Bylo, nebylo, někde uprostřed ničeho na širém moři žila parta pirátů 
ve své lodi, která se jmenovala Mořský Vlk. Kapitán Karkulka s rudým 
pláštěm, parukou a opičkou na rameni byl známý tím, že vždycky hle-
dal něco, co by ho dovedlo k největšímu pokladu a bohatství, jaké kdy 

moře ukrývalo. Jednoho rána, právě když loď klouzala vlnami, objevili 
na obzoru tajemný ostrov. Kapitán Karkulka vyslal svého asistenta Skří-
tečka, aby zjistil, co ostrov skrývá. Skříteček se vydal na cestu směrem 
k ostrovu s malou mapou a strachem, co ostrov skrývá. Po chvíli pátrá-
ní na ostrově Skříteček narazil na skrytou jeskyni. Uvnitř objevil mapu 
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pokladu, která byla schovaná ve staré zaprášené sklenici. Rychle se 
vrátil na loď a sdělil kapitánu Karkulkovi svůj nález. Kapitán nejprve 
nevěřil a vyslal na ostrov další členy posádky, protože si myslel, že 
se jedná o nějakou past, avšak po utvrzení se, že ostrov je prázdný, 
rozkázal nasměrovat loď k pokladu. Cesta k pokladu nebyla snadná. 
Loď musela zdolat bouři a také podivné mořské příšery. Nicméně 
s odvahou celé posádky a zkušenostmi kapitána se piráti dostali 
až k záhadnému ostrovu, kde se poklad nacházel. Poklad byl údaj-

ně ukrytý v obrovské skále ve tvaru srdce. Když piráti po několika 
dnech hledání našli skálu a dostali se k pokladu, našli poklad plný 
zlatých mincí, drahokamů a vzácných dokumentů. Kapitán Karkulka 
se rozhodl podělit o poklad se všemi členy posádky a společně slavili 
svůj nález. A potom piráti šťastně pokračovali ve svých dobrodruž-
stvích po širém moři dál.

Tomáš Bobal

DOČKÁME SE NOVÉ ŠKOLY?
Před více jak rokem jsme navštívili s celou naší třídou obecní úřad. 
Přijal nás pan starosta. Mimo jiné jsme se seznámili s obsahem jeho 
pracovní agendy: o co všechno se musí postarat. A není toho málo. 
Tehdy nám také pan starosta na přímou Tomovu otázku slíbil, že se 
jako deváťáci ještě stihneme alespoň nějaký ten měsíc ke konci škol-
ního roku učit v nové škole. Ale jak se tak na to díváme, tak se nám 
to – současným deváťákům asi už nepodaří…

Škola nám sice roste před očima a je to jistě finančně i časově velmi 
náročné. Víme, že pan starosta dělá, co může. Myslím si ale, že přes 
všechnu tuto snahu se to nedá do jara stihnout. Nesmíme, ale ztrácet 

naději. Nová přístavba stojí – zdi, vsazená okna a dělníci jsou tam vi- 
dět pořád. Malování a vybavování nových prostor zabere také hodně 
času, i když pracanti jsou pilní. Přesto s nadějí a netrpělivostí čekáme 
na naši novou školu. Když se jí nedočkáme my, určitě se jí dočkají 
naši nástupci a všechny další děti, které budou po nás do lukovské 
školy docházet. Hlavní je být pozitivní a přát stavitelům, ať všechno 
dobře dopadne. 

Jedno je však jisté, že náš ročník bude mít navždy primát, že jsme první,  
kdo v naší škole dokončí po devíti letech základní vzdělání! 

Anna Jasenská

1 2 3 4 5 6 7

Čtvrťácké křížovky

1 zvíře s pruhy
2 zvíře které lozí po stromě
3 zvíře má velký zobák
4 věc v moři
5 zvíře má velké rohy
6 květina
7 dopravní prostředek

 Dominik Hnila, 4. třída

1 zvíře z pravěku
2 umývá se tam miminko
3 vodní zvíře 
4 vychovává tě
5 jméno na A  Radim Matůšů, 4. třída

1 2 3 4 5 6 7

1 svítí to na ulicích
2 peníze
3 staré auto
4 dopravní prostředek
5 bydlí se tam
6 používa se to na hory
7 má to vlnu                                                              Lukáš Ryza, 4. třída

1 2 3 4 5

1 pusa pod. . . . . . .
2 roznáší dárky
3 hodina ve které se počítá
4 anglicky léto

5 V Africe je . . .
6 nejdřív se auto musí  . . 
7 zvíře s dlouhýma rohama
8 červená květina
9 Co se píše za větu rozkazovací?

 Kristián Kušnír, 4. třída

1 2

3

4
5

6

7
8 9
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Zamyšlení formou volného psaní – po dobu 10 minut písemnou formou vyjadřují žáci své myšlenky bez před-
chozí přípravy. Sedmáci se zamysleli nad jedním dost zvláštním ale zároveň důležitým obdobím lidského živo- 
ta. Ano, uhodli jste, je to PUBERTA.

Filip Janota: Puberta je část života, kdy se rodiče neposlouchají a do-
mácí úkoly nedělají. A pokud nežijete v jeskyni a umíte počítat an-
glicky, tak jsou to roky stáří kde je na konci „teen“ což je 13–19 let.  
Z pohledu rodičů je to nejhorší hned na začátku, protože přijdete 
do jiného stavu tak rychle jako podzim do Krušnohoří. Časté bývají  
v tomto období deprese, smutek ale i omamné látky a závislosti.

Marcela Drábková: V pubertě se hodně měníme. Jsme více neposední 
a napadá nás hodně divných, blbých a někdy trochu nebezpečných 
aktivit. Když jsme byli menší, hned a bez keců jsme poslechli rodiče. 
Teď máme spoustu keců, proč to nejde a proč to neuděláme. Taky se  
s rodiči někdy trochu hádáme, protože chci mít poslední slovo já. Také 
chci být více sama nebo s kamarády. Více se také bavím jako holka  
s mamkou.

David Březík: Puberta je taková část tvého života, kde se přeměňu-
ješ na dospívajícího člověka. Někdo má pubertu dřív, někdo později. 
Pubertou si prošel každý, koho znáš i tvoje babička i Ježíšek, prostě 
všichni. Každý má ale jiné příznaky. Někdo je drzý na rodiče, někdo 
se jen předvádí nebo třeba na všechno kašle a nic ho nezajímá. Když 
tě puberta pohltí dost, tak to může být problém, protože nebudeš se  

zajímat o školu, takže budeš mít špatné známky, takže rodiče budou 
naštvaní. Nebo pokud budeš drzý na rodiče, tak samozřejmě taky bu-
dou naštvaní.

Emma Žádníková: Spousta lidí hlavně rodiče říkají, že mám pubertu. 
Stačí jenom když se zasměju a mamka hned: Ježiš ta tvoje puberta. Já 
svoji pubertu ani nevnímám. Chovám se tak jak vždycky. Chodím ob-
lékaná normálně, nemaluju se a tak. Samozřejmě že tělo se vyvíjí, ale 
když si řeknu puberta, tak na tohle ani tolik nemyslím. Některé holky  
(i kluci) začnou mamce odmlouvat, zajímají se o kluky, na dětské věci 
ani nepomyslí. Pokaždé na vše odpoví: to je ale trapné mamíí! Třeba 
to ještě na mě přijde a začnu se tak chovat, ale nemyslím si. Já třeba 
mamce na všechno kývu a občas si ráda zavzpomínám na čas, kdy 
jsem byla úplné dítě, i když já dítě v podstatě furt jsem.

Daniel Holub: Puberta je část života, která je v dospívajícím věku. 
Většinou se nám mění povaha, jak se chováš a obecně styl života. 
Někoho to třeba moc nezmění, ale někoho až moc. Třeba že začneš 
odfrkovat rodičům nebo že začneš kašlat na školu. Taky ti může jak 
se říká „začít hrabat“, že se směješ nějakým blbostem a vymýšlíš  
blbé nápady.

… ZE ŠKOLNÍHO DĚNÍ
Kariérové poradenství
Pro žáky 2. stupně pořádáme pravidelně různé exkurze, besedy a diskusní setkání:

Filmové ateliéry
Cílem exkurzí bylo seznámit se s Filmovými ateliéry ve Zlíně, s jejich historií i současností. V rámci mediální výchovy si žáci zkusili v učebně 
Filmového uzlu základy animace a ve skupinách vytvořili krátké animované snímky. Několik našich žáků uvažuje o kariéře grafika, animátora 
či dalších profesí z oblasti mediální tvorby.

Burza škol
Žáci 8. a 9. ročníku se zúčastnili burzy středních škol v Kongresovém 
centru Zlín. Žáci měli možnost v doprovodu třídních učitelů, škol-
ních výchovných a kariérových poradců navštívit stánky středních 
škol Zlínského kraje z oblasti svého zájmu a profesních předpokladů, 
aktivně se zajímat a zjišťovat informace o jednotlivých školách a stu-
dijních oborech. 

Úřad práce
Kariérové poradenství završili naši deváťáci informační schůzkou, 
kterou pořádá ÚP Zlín pro absolventy základních i středních škol  
s cílem pomoci žákům a studentům s orientací v nabízených studij-
ních možnostech a profesních uplatněních.
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Lezení na umělé stěně
V letošním školním roce byl učitelský sbor naší školy posílen  
Mgr. et Bc. Markétou Petrželkovou, nejen vynikající učitelkou anglic-
kého jazyka, ale také instruktorkou lezení. Díky ní se všechny třídy 
postupně seznamují se základy lezeckých technik ve Vertikonu Zlín.

I většina sedmáků si poprvé vyzkoušela lezení na umělé stěně. S leze-
ním souvisí také téma STRACH. Co si o strachu myslí?

Veronika Surá: Strach je takový zvláštní pocit. Člověk může ztuhnout 
a nevědět co dál. Strach je v podstatě nejistota z něčeho, čeho se bo-
jíme. Může být z čehokoliv: ze zvířat, z lidí anebo z toho, že něco, co 
uděláme, nám nebo někomu jinému může ublížit. Některých věcí se 
bojíme jen kvůli tomu, jak vypadají. Jiných zase, co musíme udělat, 
abychom to zvládli. Pokud však strach překonáme, můžou z toho být 
zážitky i do konce života. Mít z něčeho strach je běžné, proto bychom  
se za něj neměli nikomu smát.

Filip Mikl: Já mám třeba strach z pavouků a výšek. Mám strach  
z pavouků, protože ty malé chlupaté obludy jednou ovládnou svět. Sa-
mozřejmě že ne, ale bojím se jich, vlastně nevím proč. Vždyť mi nic 
neudělají, a kdyby nebyli pavouci, tak jsme v… Děsí mě na nich fakt, 
že někteří tě můžou zabít. Vím, že ti kteří žijí tady, tak tě nezabijí, ale 
když jsi to slyšel, tak si to s tím hned spojíš. Třeba do Austrálie bych 

Barum Continental
Součástí exkurze ve firmě Barum Continental v Otrokovicích byl film a přednáška o historii technologie a výroby pneumatik, poté žáci absolvovali pro-
hlídku výroby HI-TECH. Dozvěděli se nejen informace o výrobě pneumatik, ale i o pracovních možnostech v této mezinárodně uznávané firmě. 

nejel ani za nic. To spíš by oni museli platit mně. Tam prostě dojdeš 
dom, sedneš si na sedačku a teď na televizi pavouk jako kráva a pod 
sedačkou had. No kdo by tam chtěl bydlet.

4
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Předvánoční poznávání
Bratislava
Při vydařené návštěvě hlavního města Slovenska – Bratislavy, si žáci deváté třídy prohlédli sídlo vlády, prezidentský palác, sídlo národní rady i hrad. 
Navštívili adventní trhy a nakonec se podívali na panorama Bratislavy z vyhlídky UFO nad Dunajem.

Olomouc
5. třída navštívila Pevnost poznání a samozřejmě zavítala i na krásné vánoční trhy. Společně jsme načerpali vánoční atmosféru a naladili se na blížící 
se Vánoce. Šesťáky zaujala jízda vlakem, vánoční atmosféra na trzích i pohoda s kamarády v McDonald´s. Celý výlet jsme si i přes nepříznivé počasí 
maximálně užili.

Zlín
Žáci třetí a čtvrté třídy jeli nasát vánoční atmosféru do Zlína. Prošli jsme 
okolí kolem obchodního domu, kde žáky nejvíce zaujalo velké ruské 
kolo. Dále jsme prošli výzdobu vnitřních prostor obchodního domu. 
Cesta pokračovala parkem Komenského, kde žáci mohli vidět mnoho 
vánočních svítících dekorací (sáně, brány...). Poslední cesta vedla přes 
zámek směrem na náměstí. Žáci procházeli trhy, nakupovali dárky, ob-
čerstvili se. Závěrem byly vnitřní prostory Zlatého jablka, kde nás čekala 
společná fotka s obřím vánočním medvědem.

Vídeň
Žáci 8. A jeli na výlet do Vídně. Jako první navštívili Dům moře, kde 
jsou vystaveny sladkovodní a mořské ryby z celého světa. Prohlédli si 
dobrodružný svět Austrálie, 360 stupňové žraločí akvárium, atlantický 
tunel, příbojový útes, tropický pavilon, madagaskarskou krajinu, kroko-
dýlí park a další atrakce, které se žáků moc líbly. Po prohlídce následo-
vala procházka městem a návštěva vánočních trhů. Žáci si během výletu 
procvičili jazykové dovednosti, finanční gramotnost, orientaci dle měst-
ských ukazatelů, práce s jízdním řádem a znalosti o přírodě.
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Mezigenerační setkávání v době adventu
Ve středu 6. prosince jsme předvedli Mikulášské zpívání smíšeného sboru dětí 1., 3. a 5. třídy pro babičky v klubu důchodců.  

V úterý 12. prosince jsme se vydali s druháčky na setkání s klienty Domova seniorů u nás v Lukově. Navázali jsme tak na mezigenerační se-
tkávání, které probíhalo již v loňském školním roce a také ještě před vypuknutím pandemie nemoci Covid-19. Toto setkání se neslo v duchu 
předvánočním, a to tvořením přáníček. Děti si vytvořily nejen přání pro své blízké, ale došlo také ke společné práci, kdy děti pomáhaly a tvořily 
přání společně se zúčastněnými seniory, pro jejich blízké nebo přímo pro ně samotné. Také pomohly zdejším pracovnicím ozdobit vánoční 
strom. Nakonec zbyla také chvilka na muziku, kdy jedna z klientek zavzpomínala a zkoušela si oživit své znalosti ze hry na klavír. Toto setkání 
je vždy vzájemným obohacením, a to jak pro děti, tak pro přítomné babičky a dědečky.

Únor
• 1. 2.  pololetní prázdniny
• 9. a 16. 2.  plavání žáků 2. a 3. třídy
• 19. 2.–23. 2.  jarní prázdniny

Březen
• 6. 3. od 9.00 hod. školní kolo recitační soutěže Rýmařík 
  ve VÚB Podhoran Lukov
• 1., 8., 15. a 22. 3.  plavání žáků 2. a 3. třídy
• 21. 3.   třídní schůzky a konzultace
• 23. 3.    MINIŠKOLIČKA pro seznámení dětí se 
  školním prostředím a učiteli před zápisem 
  do 1. třídy. Miniškolička potrvá 2 hodiny, 

Kalendárium
  děti budou potřebovat pohodlné oblečení 
  a přezůvky.  
• 27. 3.   VELIKONOČNÍ JARMARK od 15.00 hod.  
  v hotelu Tuskulum
• 28. 3. – 1. 4.  velikonoční prázdniny

Duben
• 5., 12., 19. a 25. 4.  plavání žáků 2. a 3. třídy
• 11. 4. od 14 hod.  ZÁPIS DO 1. TŘÍDY ZŠ LUKOV  
  v hotelu Tuskulum  
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Povinná školní docházka – právní rámec:   
§ Povinná školní docházka začíná počátkem školního roku, který následuje po dni, kdy dítě dosáhne šestého roku věku.  Zákonný zástupce – rodič  
je povinen přihlásit dítě k zápisu k povinné školní docházce, a to v době od 1. dubna do 30. dubna kalendářního roku, v němž má dítě zahájit po-
vinnou školní docházku.

Dítě, které dosáhne šestého roku věku v době od září do konce června příslušného školního roku, může být přijato k plnění povinné školní docházky 
již v tomto školním roce, je-li přiměřeně tělesně i duševně vyspělé a požádá-li o to jeho zákonný zástupce. Podmínkou přijetí dítěte narozeného  
v období od září do konce prosince k plnění povinné školní docházky podle věty druhé je také doporučující vyjádření školského poradenského zaříze-
ní, podmínkou přijetí dítěte narozeného od ledna do konce června doporučující vyjádření školského poradenského zařízení a dětského  lékaře, které 
k žádosti přiloží zákonný zástupce.

Začátek povinné školní docházky lze odložit,  nejdéle však  do zahájení školního roku, v němž dítě dovrší osmý rok věku. O odkladu školní docházky 
rozhoduje ředitel školy. Podle § 37 školského zákona musí zákonní zástupci požádat o odklad povinné školní docházky  dítěte v době zápisu. Žádost 
je potřeba  doložit doporučujícím posouzením příslušného školského poradenského zařízení a odborného lékaře nebo klinického psychologa. Ředitel 
rozhodne o odložení začátku povinné školní docházky v případě, že obě posouzení budou kladná.

Zákonní zástupci žáků, kterým byl při minulém zápisu udělen odklad školní docházky, musí znovu požádat ředitele ZŠ o přijetí dítěte k povinnému 
základnímu vzdělávání.

V žádosti o přijetí nebo odklad zákonný zástupce dítěte potvrdí svým podpisem, že jedná po vzájemné dohodě s druhým zákonným zástupcem 
dítěte, případně u zápisu doloží, že je dítě svěřeno do jeho péče.

Co je k zápisu potřeba: 
• rodný list dítěte
• občanský průkaz zákonného zástupce – rodiče
• budoucí prvňáček

Sledované jevy při zápisu:
• fyzická vyspělost dítěte, schopnost sebeobsluhy
• samostatnost dítěte, nezávislost na rodičích
• výslovnost dítěte, případná vada řeči
• zraková, sluchová a prostorová orientace 
 (pravá × levá, nahoře × dole…)

www.zslukov.cz

(*řešemí kvízu: 1b, 2c, 3a, 4a, 5a, 6a)

• jednoduché logické a myšlenkové operace, rozpoznávání 
 jednoduchých geometrických tvarů
• znalost některých písmen a číslic (není nutná), jednoduché počítání  
 předmětů
• kresba s přiměřenými detaily, tvořivost
• schopnost vyjadřovat se, znalost jednoduchých osobních údajů
• rozvoj záměrné pozornosti, paměti a vědomého učení
• sociální samostatnost a vnímavost



JAZYKOVÁ ŠKOLA 
LUKOV

NABÍZÍME VÝUKU JAZYKŮ 
pro děti i dospělé:

KONTAKT:
Eva Malíšková 739 677 389 francouzština

španělština

Adam Malíšek 733 489 386 angličtina

Dominik Malíšek 731 315 803 němčina
nizozemština

MÍSTO VÝUKY: Lukov                   CENA: 300 Kč/hod.

němčina

španělština

angličtina

francouzštinanizozemština



ZPRÁVA O ČINNOSTI 
DOBROVOLNÝCH HASIČŮ LUKOV 
ZA ROK 2023

První akcí roku 2023, kterou jsme uspo-
řádali, byl 18. 2. – Lukovský fašank. Akce 
se	jako	každý	rok	vydařila.	Masopustní	
průvod masek prošel částí obce a zkon-
troloval, zda jsou všichni připraveni 
na	dobu	předvelikonoční.	Někteří	naši	
členové připravili pro spoluobčany ve 
VÚB zabíjačkové speciality, k tanci a po-
slechu hrála tradičně skupina Šraml. To 
pak nebylo divu, že se zábava protáhla 
do nočních hodin.

Předposlední dubnový víkend nás na- 
vštívili členové SDH Svatobořice a jejich 
soutěžní družstvo na našem hřišti ladilo 
formu na závodní sezonu. Obec Lukov se 
jim postarala o ubytování a naši členové 
pak o stravu a večerní zábavu.

Dne 29. 4. naši členové společně se 
sbory	 9.	 okrsku	 uspořádali	 28.	 Mezi- 
národní pouť na Svatém Hostýně. 
Poutě se zúčastnilo bezmála 150 sbo-
rů, jak od nás, tak ze zahraničí. Poča-
sí celé akci moc nepřálo, ale přesto 
si naši členové udělali procházku na 
Rusavu s občerstvením.

V sobotu 13. 5. se na našem hasičském 
hřišti uskutečnila okrsková soutěž, 
které se zúčastnila družstva 9. okrsku 
od Držkové přes Lukov až po Lukove-
ček.	My	jsme	se	postarali	o	organizaci	 
a stravu.

První červnový víkend byl pro náš SDH 
tradičně náročný. Dne 3. 6. jsme spo-
lečně s místními spolky a obcí Lukov 
uspořádali dětský den. Jako vždy jsme 
se postarali o občerstvení a dovednostní 
soutěže pro děti s hasičskou tematikou. 

Hned další den na našem hasičském 
hřišti proběhla soutěž mladých hasičů, 
zařazená do poháru Zlínské ligy mla-
dých hasičů. Soutěže se zúčastnilo velké 
množství družstev. Je radost sledovat, 
jak naši nejmenší zápolí v požárním 
sportu a dělají čest našemu sboru.

V sobotu 24. 6. jsme uspořádali sou-
těž O pohár starosty obce, zařazenou 
do	Zlínské	ligy	požárního	sportu.	Naši	
členové zajistili organizaci a přede-
vším občerstvení, aby soutěžící ne-
trpěli hlady a především žízní. Akce 
proběhla hladce a nebylo třeba řešit 
větších problémů.

Lukovský fašank 2023

Mikulášská nadílka 2023

Po náročném jaru jsme si dali oddech  
a další akcí, kterou jsme uspořádali, 
bylo Rozsvícení vánočního stromu. 
Akce se konala první adventní neděli.  
O	program	se	postarali:	MŠ	Lukov,	Lu-
kovjánek a František Šarman.

Dne 5. 12. prošly naší obcí dvě čertov-
ské	družiny	s	Mikulášem	a	andělem.

To byl stručný popis činnosti našeho 
SDH. Všichni však víme, že toho je za 
celý rok mnohem víc a já za práci, i za 
tu která není tak vidět, našim členům 
moc děkuji.

Text: Tomáš Mikl

Okrsková soutěž
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ZPRÁVA O ČINNOSTI 
VÝJEZDOVÉ JEDNOTKY SDH LUKOV
ZA ROK 2023

Jednotka má na začátku roku 2024 –  
23 členů.

Během roku 2023 jsme se podíleli na 
likvidaci 12 mimořádných událostí  
a dalších činnostech vykonávaných ve 
prospěch obce nebo jejích občanů.

První zásah jednotky proběhl 23. 1. 2023 
ve večerních hodinách, kdy jsme vyjíž-
děli k požáru komína na katastru města 
Fryšták.	Na	místě	již	zasahovaly	jednot-
ky	Fryšták	a	Zlín.	Naše	jednotka	pone-
chána v záloze na místě.

Další výjezd proběhl 24. 2. 2023 v po-
ledne, kdy jsme byli vysláni k hlášené-
mu požáru v lesním porostu. Po příjez-
du na místo bylo zjištěno, že se jedná  
o neohlášené pálení dřevního klestu. 

3. 4. 2023 v odpoledních hodinách 
jsme vyjížděli k požáru sazí v komíně 
na katastru naší obce. Jednotka pro-
vedla odstavení topidla a kontrolu 
objektu, místo bylo následně předáno 
jednotce Zlín. 

Další výjezd proběhl 7. 4. 2023, kdy 
jsme ve večerních hodinách opět vyjíž-
děli k požáru sazí v komíně. Jednotka 
provedla odstavení topidla, kontrolu 
objektu a komína a odvětrání prostor 
kotelny, následně bylo místo předáno 
jednotce Zlín. 
 
24. 4. 2023 jsme zasahovali znovu u 
požáru komína, tentokrát na katast-

ru Vítová, zde již zasahovala jednotka 
Fryšták a Zlín, naše jednotka ponechá-
na v záloze na místě. 

4. 5. 2023 jsme již tradičně zasahova-
li u požáru komína na katastru města 
Fryšták – Dolní Ves. Zde již zasahovala 
jednotka Fryšták a Zlín, naše jednotka 
ponechána v záloze na místě.

31. 5. 2023 jsme byli vyslání k požáru 
stodoly na katastru města Fryšták, na-
konec se jednalo o drobné zahoření  
s větším vývinem kouře ve stodole. 
Na	místě	 zasahovala	 jednotka	 Fryšták	 
a Zlín, naše jednotka ponechána v zálo-
ze na místě.

18. 6. 2023 jsme vyjížděli k požáru 
nízké budovy na katastr města Fryšták – 
Horní Ves. Došlo k zahoření elektroin-
stalace vířivky v zimní zahradě RD. Zde 
se jednotka zapojila do hasebního zá-
sahu a následného odvětrání prostor 
RD společně s jednotkou Fryšták.

7. 7. 2023 jsme vyjížděli k požáru suché 
trávy na ulici Hrušoví v našem katastru. 
Jednotka provedla dochlazení a doha-
šení	hořícího	prostoru.	Místo	následně	
předáno jednotce Zlín.

12. 7. 2023 jednotka zasahovala na ka-
tastru Vítová u požáru trávy, který byl 
malého rozsahu, na místě již zasahova-
la jednotka Fryšták.

28. 7. 2023 nás opět povolali na kata-
str města Fryšták, kde došlo k zahoření 
baterie elektrokoloběžky v garáži RD. 
Na	místě	již	zasahovala	jednotka	Fryš-
ták, naše jednotka ponechána v záloze 
na místě.

5. 8. 2023 jsme absolvovali náš posled-
ní zásah, kdy jsme vyjížděli k odstraně-
ní spadlého stromu přes komunikaci 
v chatové oblasti u sv. Jana. Jednotka 
provedla pořezání stromu a následný 
úklid komunikace.

V průběhu roku jsme se také zúčastni-
li odborné přípravy jednotek našeho 
okrsku, která se uskutečnila v Luko-
večku.

Dále jsme ve prospěch obce prováděli 
zálivku nově vybudovaných květinových 
záhonů, pro Lesy ČR naši členové pro- 
vedli čištění některých propustků lesních 
cest atd. 

Text: Bc. Tomáš Kulenda Fo
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ZPRÁVA O ČINNOSTI 
MLADÝCH HASIČŮ LUKOV 
ZA ROK 2023

Mezi	 mladými	 hasiči	 máme	 celkem	 
26 dětí, se kterými se scházíme pravi-
delně jednou týdně.

Jak už je u nás zvykem, tak začátek roku 
trávíme v klubovně, kde se věnujeme 
rozvíjení našich vědomostí a doved-
ností. Samozřejmostí jsou také různé 
výtvarné aktivity a volné hry dětí, kte-
ré slouží k utužování kolektivu. Zapo-
jili jsme se také do výtvarné soutěže 
Požární ochrana očima dětí, která byla 
zaměřena na téma Hasiči a komíny.

Hned	ze	začátku	roku	jsme	s	MH	stihli	
i první výlet. Ten byl naplánovaný na 
Pustevny, kde byly k vidění ledové so-
chy v podobě dinosaurů. Výlet se velmi 
vydařil, počasí přálo a kromě výšlapu 
k soše Radegasta s námi některé děti 
zvládly i pěší túru zpět k autům.

Před	 tzv.	„beránkem“	 jsme	 s	 MH	 stih-
li uskutečnit i tradiční trénink na tuto 
soutěž, který doplňuje naše snažení  
v klubovně. Touto akcí otvíráme hasič-
ské hřiště a loučíme se s klubovnou. 
Letos	nám	vyšel	vstříc	i	p.	Merta,	který	
byl ochotný nás vzít do své střelecké 
klubovny a nechat nás trochu více po-

trénovat	 střelbu.	 Nabyté	 vědomosti	 
a dovednosti jsme tedy mohli otestovat 
v závodě O Štípského beránka, který se 
uskutečnil	 první	 dubnový	 den.	Mladší	
žáci, kteří byli ve své kategorii věkově 
mezi nejmladšími se umístili na 18. mís-
tě z 20 týmů. Starší žáci, kteří svým vě-
kem ve většině spadají ještě do mladší 
kategorie, museli letos zatnout zuby  
a bojovat. Poprali se se svými soupeři 

velmi statečně a umístili se na 21. místě 
z 26 týmů.

Než	jsme	se	naplno	začali	věnovat	tré-
ninkům požárního útoku, tak jsme se 
vydali na další turistický výlet, který 
měl svůj cíl na sv. Hostýně, kde se kona-
la hasičská pouť. Abychom zlepšili svou 
kondici, vydali jsme se zpátky pěšky 
směrem Rusava.

Po několika trénincích na hasičském 
hřišti se dostáváme k prvním závodům 
v roce 2023. Těmito závody je okrsková 
soutěž, kde se děti umístily následovně: 
přípravka – 1. místo, ml. žáci – 2. místo 
a st. žáci – 2. místo. Takový start sezony 
nás nakopnul do dalšího snažení, tré-
nování a závodění.

S	MH	jsme	tedy	objeli	celý	seriál	ZLMH	– 
Zlínské ligy mladých hasičů, který se 
letos	 skládal	 z	 12	 závodů.	 Mladší	 žáci	
se	zúčastnili	10	závodů.	Než	se	všichni	
sehráli a vše si, jak my říkáme, sedlo, tak 
nám to dalo trochu zabrat. Ale koneč-
né 16. místo z 19 bereme jako úspěch 
a motivaci do dalších let. Starší žáci na 
tom ve své kategorii byli dost podob-
ně, co se věkového složení týká. Patří 
mezi nováčky v této kategorii. Tyto děti 
se musely navíc naučit skládat samy zá-
kladnu, samy si nabírat vodu a obsluho-
vat mašinu. Se všemi náročnými úkoly 
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se porvaly na jedničku, a ještě měly od-
vahu ve své kategorii i bojovat o nějaké 
umístění.	I	přes	jedny	vynechané	závo-
dy,	a	třech	výsledných	N,	se	jim	povedlo	
urvat celkové 15. místo z 24 týmů. Tako- 
vé umístění je podle jejich slov pro ně 
největší motivací do další sezóny. 

Jako obvykle se díky aktivitě našeho 
okrsku	 daří	 dvě	 kola	 ZLMH	 propojit	
také s víkendovým přespáním na Re-
vice. Tam se děti každý rok velmi těší.  
I	v	 roce	2023	 jsme	se	na	Reviku	vydali	 
a celý víkend jsme se snažili užít naplno. 
Koupání se nám letos nepodařilo, ale 
měli jsme jiné zážitky – prohlídku hasič-
ské Tatry z Vizovic, ochutnání kozí zmrz-
liny, stezku odvahy i ranní rozcvičky. 

K letním aktivitám patří také tradič-
ní stanovačka s buřty a buřtgulášem,  
promítáním pohádky a snídaní. Akce 
už je snad skoro vychytaná do detailů, 
a tak si ji užíváme naplno.

Konec sezony jsme zakončili trénin-
ky na hřišti. Rozloučení s hřištěm se 
tradičně uskutečnilo na státní svátek 
v říjnu. Akce je spojená s drakiádou, 
sledováním a fanděním při hasičských 
závodech – Flídr Cup a loni poprvé i se 
smažením langošů. Klasické špekáčky 
nemohly chybět. Hřiště jsme zazimo-
vali a přesunuli se zpátky na klubovnu.

První podzimní chvíle na klubovně jsme 
vyplnili zopakováním pravidel chování, 
výtvarnou soutěží PO očima dětí, výro-
bou prodejních předmětů na rozsvěco-
vání vánočního stromečku a tvorbou  
PF přáníček pro naše sponzory.

Abychom si zpříjemnili podzimní po-
chmurné počasí, tak jsme se vydali 
na poslední výlet roku 2023. Výlet byl 
naplněn návštěvou moto muzea, pro-
cházkou na Čertovy skály, výšlapem na 
rozhlednu Doubrava a pěší túrou do  
Vizovic na kozí zmrzlinu. Z výletu jsme 

se vrátili ve večerních hodinách unave-
ní, ale spokojení.

Tím bych výčet aktivit mladých hasičů 
zakončila.	Na	závěr	bych	ještě	chtěla	za	
celý sbor poděkovat všem sponzorům, 
kteří přispěli finančně či věcným da-
rem. To nám pomohlo k tomu, aby ne- 
jen	MH,	ale	i	celý	sbor	mohl	letos	vyko- 
návat svou činnost a zakoupit potřebné 
vybavení. Děkujeme!

Text: Helena Kolářová Fo
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otřebujete nahlásit poruchu vodovodního řadu nebo se zeptat na odstávku vody? Využijte nonstop zákaz-
nickou linku 705 696 696 společnosti Vodárna Zlín. Havárii vody lze případně nahlásit také prostřednictvím 
formuláře umístěného v Aktualitách na www.vodarnazlin.cz. Na těchto webových stránkách je možné nalézt  

i aktuální informace k probíhajícím odstávkám.

HAVÁRIE VODY? 
UDÁLOST LZE JEDNODUŠE NAHLÁSIT 

Zákazníci Vodárny Zlín mohou mít také 
okamžitý přehled o těchto mimořád-
ných událostech. Stačí, když si zaregis-
trují službu SMS Info, díky které začnou 
dostávat zprávy do svým mobilních 
telefonů. K získání tohoto servisu je nut-
ná pouze registrace, kterou lze provést na 
zákaznické lince 705 696 696 či prostřed-
nictvím formuláře na webových stránkách 
www.vodarnazlin.cz v rubrice Zákazníci. 
Služba	SMS	Info	je	zdarma	a	dosud	se	k	ní	
přihlásilo téměř 12 a půl tisíce odběratelů. 

P
Společnost Vodárna Zlín zásobuje pitnou 
vodou více než 173 tisíc obyvatel Zlín-
ska. Provozuje sedm úpraven vody, 104 
vodojemů, 13 čistíren odpadních vod  
a zajišťuje servis pro 1 137 kilometrů vo-
dovodních a 770 kilometrů odpadních 
sítí. Vodárenskou infrastrukturu má pro-
najatou od společnosti Vodovody a ka-
nalizace	Zlín,	a.s.	(VaK).	Největším	akcio-
nářem VaK je statutární město Zlín.

Zdroj: Vodovody a kanalizace Zlín, a.s.
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e středu 22. listopadu 2023 se v obecní knihovně uskutečnila beseda s Miroslavem Rafajem. V téměř dvou-
hodinovém povídání, s množstvím barevných fotografií, jsme putovali středem Švédska do Norského krá-
lovství. Miroslav Rafaj byl v těchto zemích opakovaně, a tak jsme se dozvěděli nejen místopisné údaje, ale  

i zajímavosti z běžného života obyvatel Skandinávie.

BESEDA V KNIHOVNĚ 
...ANEB ROSOMÁK SKUTEČNĚ ŽIJE! 

Obrazově jsme navštívili hlavní měs-
to Švédska. Radnici, kde se předávají 
Nobelovy	 ceny,	 katedrálu	 –	místo	 po-
sledního rozloučení se švédskými pa-
novníky, první skanzen, výměnu stráží. 
Švédsko	 a	 Norsko	 jsou	 liberální	 státy.	
Obyvatelé si zakládají na rovnopráv-
nosti žen. Službu u hradní stráže vyko-
návají často ženy. Toalety nejsou roz-
dělené na pánské a dámské, aj.

Severské domy jsou dřevěné, často na-
třeny červenou barvou. Je to barva, do 
které se přidává měď, která nejen barví, 
ale	i	konzervuje.	Nejen	ve	Švédsku,	ale	 

V
i	v	Norsku	je	nespočet	národních	parků.	
Skandinávci si tohoto přírodního bo-
hatství velmi cení. Potkáte tu pižmoně, 
medvěda, soba, losa i rosomáka.

A	pak	už	naše	cesta	vedla	Norskem	přes	
Trollí stezku, Orlí stezku, olympijský Lille-
hammer, největší evropský ledovec Jos-
tedalsbreen, modrozelené fjordy, nád-
hernou	 moderní	 operu	 v	 Oslu	 (Norové	
vyslovují Oslo jako Ušlu) až do Bergenu 
(Bergen má za rok 213 deštivých dnů).

Beseda byla jakousi milou pozvánkou  
k návštěvě nádherných severských zemí.
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neděli 17. prosince, v době radostného očekávání Vánoc, zavítala do kostela sv. Josefa v Lukově cimbálová 
muzika Denica. V komponovaném programu „Koleda nám nastala”, sestaveném ze známých i méně známých 
vánočních písní a koled, zazněly písně: Veselé vánoční hody, Chtíc, aby spal, Štědrý večer nastal, Ten vánoční 

čas... Námět koncertu vytvořil primáš a vedoucí muziky Lukáš Zindler s kontrášem Janem Dudrem, kteří se spolu  
s Tomášem Zindlerem podíleli na uměleckých aranžmá skladeb.

VÁNOČNÍ KONCERT 
CIMBÁLOVÁ MUZIKA DENICA

„Cimbálová muzika Denica působí ve-
řejně na Zlínsku téměř deset let. Vznikli 
jsme jako dětská cimbálová muzika 
Valášek, v rámci ZUŠ Zlín – Jižní Sva-
hy. Když jsme dorostli, tak jsme založili 
vlastní cimbálovou muziku s názvem 
Denica. Úzce spolupracujeme se zlín-
ským folklorním souborem Vonica, 
který doprovázíme na akcích a vystou-
peních. Kroje, ve kterých vystupujeme, 
jsou horňácké z Velké nad Veličkou,“ 
sdělil Lukáš Zindler.

Vánoční koncert je tradiční záležitostí.  
V průběhu prosince a ledna zahrála De-
nica	ještě	v	kostele	v	Malenovicích,	Napa-
jedlích, Štípě a Liptále. A protože vystou-
pení	CM	Denica	není	jen	výsadou	Vánoc	
a	Nového	roku,	můžeme	nadané	mladé	
hudebníky potkávat při rozličných vy-
stoupeních na oslavách, svatbách, kon-
certech a zábavách po celý rok.
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vás zve na besedu 

Jak pomoci začátečníkům 
při genealogickém pátrání

s podtitulem

Jak funguje Státní okresní archiv Zlín, čím se zabývá,
 jaké informace zde naleznete.

Taji Okresního archivu vás provede Mgr. David Valůšek, 
ředitel SOA Zlín-Klečůvka.

Ve středu 17. dubna 2024 v 17.00 hod.
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eď už mohu klidně říkat moji milí Lukovjané, protože jste mne přijali mezi sebe s otevřenou náručí, a připra-
vili jste mi nezapomenutelný zážitek. Když jsem jela na zahájení výstavy lukovských kronik, s níž byla spojena 
vzpomínková slavnost ke stému výročí narození mého otce Františka Pavlíčka, měla jsem trochu strach, jak 

to všechno dopadne. 

DÍKY, LUKOVE!
DOPIS OD MICHAELY VAŇKOVÉ, 
DCERY FRANTIŠKA PAVLÍČKA 

Nejsem	 tak	 dobrý	 vypravěč,	 jako	 byl	
táta, nejsem moc zvyklá vystupovat na 
veřejnosti, ale o to větší je mé upřímné 
nadšení a radost, že jsem se mohla celé 
akce zúčastnit a zažít tu fantastickou 
přátelskou atmosféru, která ji provázela. 

Byla jsem dojatá, s jakou láskou na tátu 
v Lukově vzpomínají, a z výstavy kronik 
jsem byla skutečně ohromená, protože 
jako novinářka moc dobře vím, jak je 
náročné shromáždit takové množství 
zajímavých dobových dokumentů, foto-
grafií	a	dalších	unikátních	exponátů.	Mu-
sela to být sysifovská práce, kterou od-
vedla paní Olga Skovajsová a celý tým, 
ale výsledek opravdu stál za to. Viděla 
jsem řadu výstav, ale tahle byla opravdu 
velkolepá.	Navíc	jsem	se	během	těch	tří	
dní setkala s řadou pozoruhodných lidí, 

T
v neposlední řadě s tátovými dlouhole-
tými přáteli, váženými pány Zapletalem 
a Holcmanem, a přitom jsem taky zjis-
tila, kolik Pavlíčků, ať už z přízně, nebo 
jen jménem, v Lukově žije a chtěli si se 
mnou aspoň chvíli popovídat. 

Vrátila jsem se na chvíli do dětství a za-
vzpomínala na ty kouzelné prázdniny, 
které jsem tu u babičky a dědy trávila. 
Opravdu jsem se mezi vámi cítila jako 
doma a moc všem děkuji za úžasné při-
vítání i za to, že jsem se této jedinečné 
akce mohla zúčastnit. Připravili jste mi 
nejdojemnější zážitek za mnoho po-
sledních let. 

Když jsem o všem hned po návratu do 
Prahy vyprávěla bratrovi Romanovi, 
strašně litoval, že kvůli zdravotním pro-

blémům nemohl do Lukova přijet se 
mnou a všechny vás pozdravuje. 

Jediné, co mě mrzí, je, že jsem se mi-
nula s panem starostou, takže jsem mu 
osobně nestačila říct, jak mě potěšilo, 
že zdejší obyvatelé jsou stále neuvěři-
telně aktivní, obětaví a vstřícní – věř-
te mi, že taková situace není zdaleka 
všude. A už vůbec ne ve velkoměstě, 
kde takřka vymizela lidská pospolitost.  
U vás se lidé ještě pořád běžně zdra-
ví, přijdou poblahopřát sousedům  
k narozeninám, jsou ochotní podat  
pomocnou ruku, když je to zapotřebí,  
a jsou právem hrdí na svou obec, která 
je zkrátka dobré místo pro život. 

Takže ještě jednou: 
Vřelé díky, Lukove!

Realizační tým vystavy Kroniky lukovských spolků a organizací, která byla uspořádána ve spolupráci s členkami MO ČČK. Fo
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dyž otevíráte farní kroniku Lukova (dříve Lukovce), dýchne na vás jakési tajemno zašlých věků. Ve velké kni-
ze jsou úhledným písmem, psaným perem, zaznamenány údaje týkající se farnosti Lukovské. V úvodu kroniky 
pisatel P. Jan Drábek, dlouholetý farář římskokatolické farnosti Fryšták, kam farnost Lukov v minulosti patřila, 

uvádí některé reálie z pamětní knihy Fryštácké. Píše se zde o Albrechtu z Valdštejna – pána na Lukově, dobrých skutcích 
majitelů lukovského panství a vrchnosti. Na zažloutlých stánkách kroniky jsou popsány Zázraky Štípské.

KRONIKY
ŘÍMSKOKATOLICKÉ FARNOSTI LUKOV (LUKOV – VELÍKOVÁ),  
KAŠAVA

Po zveřejnění historických souvislos-
tí se dostáváme k samotnému roku  
1900, kdy už jsou události ve farnosti 
zaznamenávány v reálném čase. Zápisy 
v češtině jsou proloženy latinou. Doví-
dáme se třeba o rozšíření hřbitova.

Kostelní konkurenční výbor v Lukově 
podal žádost o rozšíření hřbitova.
Žádost podána 28. prosince 1936. Míst-
ní šetření konáno dne 20.1. 1937. Povo-
lení k rozšíření stávajícího hřbitova sto-
jícího na parcele 1275 na část pozemku 
parcely č. 1273, bude-li potřebná část 
pozemku vykoupena, bude-li celý hřbi-
tov přizpůsoben zdravotním potřebám 
a jestli vyhoví podmínkám.

V létě 1939 byla stavěna zeď z bílých ci-
hel. Celá zeď je na betonovém základě. 
Byla zřízena nová železná vrata. Márnice 
byla postavena podle plánů. Pozůstává  
z pitevny a vlastní márnice. Okresní úřad 
v Holešově udělil povolení k používání 
rozšířeného hřbitova ke dni 18. listopadu 
1939. č. 20102/1-VII. 1939

Pozdější zápisy jsou doplněny výstřiž-
ky a fotografiemi. Od roku 1939 jsou 
záznamy politicky laděné, a tak jsou 

K

zde zveřejněny např. kandidátky do 
Lidové strany.

V dalších zápisech jsou informace z ob- 
dobí válečného. Osvobození obce, po-
čty biřmovanců a počty narozených, 
zemřelých	 a	 uskutečněných	 svateb.	Na	
konci velké kroniky jsou zápisy spíše 
schematické a poplatné době komunis-
tické vlády. Poslední zápis je z roku 1959.

V navazující kronice jsou převážně kusé 
informace	 ze	 života	 farnosti.	 Největ- 

ší pozornost je věnována stavebním  
a údržbovým pracím na faře a v kostele.

„… Zdejší fara má jednu zvláštnost, je 
snad jediná v širokém okolí, která nemá 
prádelnu. Prádlo, i Kostelní, se vždycky 
pralo v kuchyni. Teprve uvedený rok 1968 
byla sjednána náprava a prádelka byla 
duchovním správcem postavena na mís-
tě dřívější šopy…

nebo

Léta páně 1980. Rok tento je ojedinělým 
v dějinách farnosti. Bylo přikročeno ke 
generální opravě interiérů kostela. K po-
stavení lešení se dostavilo 72 otců a do-
spělých chlapců. Lešení bylo postaveno 
v rekordním čase, za jediný den. Malby 
se ujal zkušený malíř Valentin Javořík  
s pomocníky. Pracovali i dvanáct ho- 
din denně…

K farním kronikám je přiložen živo-
topis P. Karla Líhy – prvního faráře  
v Lukovci (1864–1899) a P. Antonína 
Urbana, velmi angažovaného správ-
ce Lukovské farnosti. P. Urban byl 
členem ochotnického spolku, mj. se 
věnoval včelařství, kynologii a mysli-
vosti (1954–1990). 
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KRONIKA ŘÍMSKO-KATOLICKÉ FARNOSTI KAŠAVA 1966–2003

Duchovní	 správce	Mgr.	 Jiří	 Orság	 pře-
dal v roce 2005 kroniku za účelem 
doplnění chybějících kronikářských 
zápisů (1966–2003) PhDr. Janě Lange-
rové, která byla tou nejpovolanější.  Po 
pádu totality vystudovala křesťankou 
výchovu a historii na UP v Olomouci 
a zároveň ji s tehdejším duchovním 
správcem farnosti, P. Antonínem An-
drýskem, pojilo dlouholeté přátelství.  
A tak materiály pro retrospektivu farní 
kroniky čerpala nejen z pozůstalosti  
P. Antonína Andrýska, publikace „Kaša-
va – římskokatolický farní kostel sv. 
Kateřiny, kronik dobrovolných hasičů, 
Obce Kašava, ale i ze své ročníkové 
bakalářské práce na katedře historie  
FF UP. Olomouc (2000).

V úvodu kroniky čteme:
Píše se rok Léta Páně 2005. Od roku 
1966 nebyla farní kronika souvisle psá-
na	až	do	roku	2003.	Mohlo	by	se	zdát,	
že duchovní život ve farnosti ustal, ale 
opak je pravdou. Převážnou většinu 
této doby v Kašavě velmi požehnaně 
působil P. Antonín Andrýsek, který  
v těžkých dobách normalizace druhé po-
loviny a konce 20. století, vedl prozíravě 
a s láskou obětavého pastýře svěřené 
ovečky z Kašavy, Vlčkové a Držkové…

Pokyny pro vedení farních kronik:
Každá samostatná farnost je povinna 
vést farní kroniku. Záznamy nemusí 
psát duchovní správce, ale jím pověře-
ná osoba, které náleží přiměřená odmě-

na. Kronika může mít formu knihy nebo 
volných listů. Do kroniky se nic nevklá-
dá a nelepí. K tomu slouží samostatná 
složka. Zápisy vyjadřují život věřících 
ve farnosti v celé šíři – personální stav 
(změny duchovních správců, varhaní-
ků, ministrantů), materiálně technické 
záležitosti (oprava a údržba kostela  
a fary, kapliček, soch) náboženství  
a duchovní život (křty, biřmování, kos-
telní sbírky, spolupráce s obcí a spolky). 
Kronika je součástí farního archivu a zů-
stává uložena na faře. V případě změn, 
při nichž farnost zaniká, je kronika pře-
dána do archivu arcibiskupství. Te
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a základě výzvy v Katolických novinách č. 1/2024 se už podruhé můžete zapojit do přímé pomoci Ukrajině. 
Jedná se o sbírku vosku na výrobu zákopových svíček. Sbírka je v tuto chvíli velmi aktuální, protože nastalo 
zimní období. Zákopové svíčky se vyrábějí ze zbytků vosku, parafínu, který se rozpustí a nalévá do plecho-

vek předem vyložených kartonem. Takto jednoduše vytvořená svíčka poskytne v zákopech světlo a teplo. Vojáci si na 
nich také ohřívají jídlo nebo slouží k vysoušení vlhkosti.

ZÁKOPOVÉ SVÍČKY
PRO UKRAJINU

N
„Takto vyrobená zákopová svíčka vydr-
ží až 6 hodin. Zatím co loni jsme spo-
třebovali na výrobu svíček asi 1200 kg 
vosku, letos je požadavek ještě větší. 
Dohromady asi 2500 kg vosku, které 
naplní	zhruba	6000	plechovek.	Ideální	
poskytnuté zbytky svíček jsou bez bar-
viv a přísad. Požadujeme svíčky tvrdé, 

ne měkké a mazlavé,“ vysvětlil Jan Rie-
dl, koordinátor projektu.

Pokud disponujete voskem, který může-
te na výrobu zákopových svíček poskyt-
nout, prosím kontaktujte (tak jako minu-
le)	paní	Marii	Pavlíčkovou,	U	Lípy	č.p.	152,	
Lukov nebo je přineste do kostela. Ilu

st
ra
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a nepříjemného mrazivého počasí se první prosincovou sobotu uskutečnila myslivecká naháňka na černou zvěř. 
Společnou zimní leč uspořádal Myslivecký spolek Lukov – Vlčková. Do Lukova přijelo padesát střelců a dvanáct 
honců se šesti loveckými psy. Jednalo se o členy pořádající organizace, jejich hosty a přátele z okolních spolků. Z

MYSLIVECKÁ NAHÁŇKA
NA ČERNOU ZVĚŘ

Myslivecký	 spolek	 připravil	 zázemí	 ve	
VÚB Lukov, kam od rána přijížděli účast-
níci naháňky. Po předložení dokumentů 
(zbrojní průkaz, pojištění a lovecký lís-
tek) se všichni přemístili před hlavní bu-
dovu, kde proběhlo za znění loveckých 
fanfár slavnostní zahájení lovu.

„Při zahájení lovu troubím na lesnici, což 
je žesťový nástroj bez klapek. Používám 
fanfáry ze souboru signálů profesora 
Antonína	Dyka.	Na	začátku	troubím	Ví-
tání, Zahájení lovu a Začátek leče,“ vy-
světlil Antonín Hradil z Otrokovic.

Po slavnostním nástupu odjeli lovci na 
místo leče. Letos byla jen jedna leč, a to 
v prostoru od hradu k Lipce a dále za 
pilou na Podzámčí.

„Naháňka	 na	 černou	 zvěř	 se	 od	 honu	
liší tím, že je lovena černá zvěř a zvěř 
škodící myslivosti (v tu dobu liška  
a	obě	kuny	–	lesní	i	skalní).	Máme	jednu	
velkou leč, kterou obestoupíme střelci. 
Dovnitř leče vstoupí honci se psy, kteří 
budou zvěř vytláčet směrem na střelce. 
Jestli tam prasata budou, tak se bude-
me snažit je zvednout a vyhnat je na 
střelce,	ti	pak	mají	za	úkol	lovit.	Někdy	
bývá	i	více	lečí.	My	máme	jednu	velkou,	
a to především z časových důvodů,“ vy-
světlil David Březík, který má ve spolku 
na starost kynologii a střelectví.

Za silného větru se kolem 16. hodi-
ny promrzlí účastníci naháňky vraceli 
zpět.	 Následoval	 slavnostní	 výřad	 
a vyhlášení Krále lovu. Úspěšnému 
lovci byl předán úlomek. 

Letošním králem lovu se stal člen míst-
ního	 spolku	 Miroslav	 Kolář	 z	 Vlčkové:	
„Střílel jsem asi ze třiceti metrů na jis-
totu. Dnes byla opravdu velká zima.  Už 
kdysi v minulosti jsem se stal králem 
lovu a vždycky to člověka potěší.“ 

„Bohyně lovu Diana nám dnes nepřála,  
a to především kvůli počasí, protože po-
kud má střelec stát tři a více hodin na 
jednom místě, tak je to velmi náročné. 

Prasata v porostu byla, ale nepodařilo se 
nám je vytlačit, a proto ten úlovek tomu 
odpovídal. Vyběhlo asi sedm prasat, ulo-
veno bylo jedno,“ upřesnil Jiří Jangot, 
předseda	MS	 Lukov	 –	Vlčková,	 a	 dodal:	
„My	jsme	se	na	naháňku	připravovali	už	
tři týdny dopředu, kdy jsme zakrmovali 
kukuřicí do hustých porostů.“ 

S padajícím soumrakem byl odtrouben 
Konec lovu, Halali (pocta zhaslé zvěři)  
a tradiční Lovu zdar. Pak už se všichni 
přesunuli na Poslední leč do vytopených 
prostor kulturního domu, kde je čeka-
lo pohoštění. Zvěřina, něco na zahřátí  
a bohatá tombola, jejíž hlavní cenou 
bylo ten den ulovené prase divoké.
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kolo termín čas (hod.) utkání

12. NE 7. 4. 15.30 Fryšták B/Lukov – Trnava

13. NE 14. 4. 16.00 Březová – Fryšták B/Lukov

14. NE 21. 4. 16.00 Fryšták B/Lukov – Tečovice B

15. SO 27. 4. 16.00 Louky B – Fryšták B/Lukov

16. NE 5. 5. 16.30 Doubravy – Fryšták B/Lukov

17. NE 12. 5. 16.30 Fryšták B/Lukov – Halenkovice

18. NE 19. 5. 17.00 Žlutava – Fryšták B/Lukov

19. NE 26. 5. 17.00 Fryšták B/Lukov – Jaroslavice B

20. NE 2. 6. 10.15 Napajedla	B	–	Fryšták	B/Lukov

21. NE 9. 6. 17.00 Fryšták B/Lukov – Pohořelice

22. SO 15. 6. 17.00 Spytihněv – Fryšták B/Lukov

MUŽI FRYŠTÁK „B“ – LUKOV

ROZLOSOVÁNÍ – JARO 
MISTROVSKÁ SEZÓNA 2023/2024

kolo termín čas (hod.) utkání

12. PÁ 5. 4. 16.00 Lukov – Racková

11. NE 7. 4. 16.00 Lukov – Malenovice

13. SO 13. 4. 16.00 Spytihněv – Lukov

14. PÁ 19. 4. 16.00 Lukov – Žlutava

15. ČT 25. 4. 17.30 FC Zlín U10 – Lukov

16. PÁ 3. 5. 16.00 Lukov – Jasenná

17. PO 13. 5. 16.30 Slušovice – Lukov

18. PÁ 17. 5. 16.00 Lukov – Tlumačov

19. PÁ 24. 5. 16.30 Mysločovice	–	Lukov

20. PÁ 31. 5. 16.00 Lukov – Bratřejov

21. PÁ 7. 6. 16.00 Lukov – Halenkovice

22. ST 12. 6. 17.00 Malenovice	–	Lukov

STARŠÍ PŘÍPRAVKA

kolo termín čas (hod.) utkání

12. PÁ 19. 4. 17.00 Lukov – Kostelec

13. ČT 25. 4. 17.00 Tlumačov – Lukov

14. PÁ 3. 5. 17.00 Lukov – Příluky

15. NE 12. 5. 14.30 Halenkovice – Lukov

16. PÁ 17. 5. 17.00 Lukov – Březůvky/ Hřivínův újezd

17. PÁ 24. 5. 17.00 Lukov – Mladcová

18. ČT 30. 5. 17.00 Březnice – Lukov

10. PÁ 7. 6. 17.00 Lukov – FC Zlín C

11. ČT 11. 6. 17.30 FC Zlín U11 – Lukov

MLADŠÍ ŽÁCI

Případné změny sledujte na www.ofszlin.cz, v aplikaci Náš fotbal nebo na www.facebook.com/SKLukov.
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LUKOVSKÁ MATRIKA
Poslední rozloučení s našimi spoluobčany 
(16. 11. 2023 – 15. 1. 2024)

 Libuše Kolářová – 91 let

etos 19. března, na svátek sv. Josefa, uplyne přesně 10 let ode dne, kdy  
zemřel P. Václav Divíšek, emeritní farář v Lukově a kněz pražské arcidie- 
céze. Poslední rozloučení, za velké účasti kněží, přátel a farníků, se 

uskutečnilo v kostele sv. Josefa v Lukově v pátek 28. března 2014. Pohřben 
byl do kněžského hrobu na místním hřbitově.

VZPOMÍNKA
NA P. VÁCLAVA DIVÍŠKA

P. Václav Divíšek se narodil 4. února 1920  
v	obci	Rovina,	okres	Sedlčany.	Na	kněze	
byl vysvěcen 29. června 1944 v pražské 
katedrále sv. Víta, Vojtěcha a Václava. Pů-
sobil	v	Hostivicích,	Nýřanech,	Všerubech,	
Lišťanech,	Dýšině	u	Plzně,	Zvíkovci,	Mlé-
čicích, Chříči u Rakovníka a ve Staré Roli  
u Karlových Varů, kde byl zatčen a 9. lis-
topadu 1950 odsouzen ke dvanáctileté- 
mu vězení za vykonstruovanou velezradu 
tehdejšími bezpečnostními složkami.

Na	Mírově	strávil	jako	politický	vězeň	dva	
roky. Protože byl fyzicky zdatný, odvezli 
ho na těžbu uranu do Vitmanova – do tzv. 
věže smrti. Zde tři a půl roku drtil urano-
vou rudu. P. Divíšek byl pak přidělen do 
uhelného	dolu	Nejedlý	ve	Svatoňovicích,	
kde si vlivem vlhka vážně poškodil již 
dříve	nemocné	kyčle.	Nakonec	jej	z	dolů	
převezli do věznice v Kartouzích.

V roce 1960 byl při amnestii propuštěn 
se zákazem výkonu kněžské služby po 
dobu deseti let. Pracoval jako dělník  
u vodařů. Od roku 1969 působil ve  
Vejprnicích u Plzně, potom v Krásné 
Hoře u Příbrami a ve Smečně. 

L
V roce 1988 byl opět zbaven kněžského 
souhlasu, a proto odjel do Luhačovic, 
kde tajně vypomáhal ve farnosti. V ro- 
ce	1990	přichází	do	Štípy	k	Milosrdným	
sestrám sv. Kříže a ještě téhož roku byl 
jmenován farářem v Lukově.

Po dokončení rozsáhlé opravy farní bu-
dovy se přestěhoval 1. března 1991 na-
trvalo do Lukova, kde aktivně působil až 
do roku 2002, než jej vězněním narušené 
zdraví upoutalo trvale na invalidní vozík. 
Přesto i po překonání dalších nemocí 

ještě obětavě v kostele sloužil mše až do 
příchodu nového duchovního správce. 
Tomu dle svých sil vypomáhal, zejména  
v kapli Domova pro seniory Lukov. 

Velkou měrou se zasloužil po roce 1992 
o opravy kostela sv. Josefa a farní zahra-
dy s pastoračním centrem. Ty sám ve 
významné míře sponzoroval z náhrad za 
své věznění a z prodaného majetku, který 
zdědil. Byl také hlavním donátorem stav-
by	kaple	sv.	Cyrila	a	Metoděje	ve	Velíko- 
vé. Ta byla posvěcena v roce 1999.

I	 ve	 stáří	 byl	 patrný	 jeho	 vřelý	 vztah	 
k dětem a lidem vůbec. Dokázal vystih-
nout, čeho se jim před revolucí nedo-
stávalo, a tak výrazně ovlivnil duchovní 
život v obci.

Jednou z nejvýznamnějších vzpomí-
nek na P. Václava Divíška představuje 
televizní dokument z produkce Febio – 
„ZPOVĚĎ faráře Václava Divíška“, kte-
rý byl natočen v roce 2000 pro Českou 
televizi režisérkou Hanou Pinkavovou. 
Pokud bude někdy v budoucnu opět od-
vysílán, doporučujeme jeho zhlédnutí.
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VZPOMÍNKA NA VÁNOCE VE FOTOGRAFIÍCH
MATEŘSKÁ ŠKOLA LUKOV (více na str. 7)

Pouštění lodiček ve třídě Včelky Třída Motýlci s Mikulášem a jeho družinou

Rozbalování dárků ve třídě Včelky Zimní radovánky třídy Motýlci na zahradě

Vánoční tradice na setkání s rodiči

Zdobení stromečku ve třídě Včelky

Společné hraní nejmladších a nejstarších dětí

Vánoční setkání dětí a rodičů 
ve třídě Motýlci, nazdobení stromečku
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Hospodyňky se mohou pochlubit svými 
napečenými dobrotami a hospodáři zase přinést  

k ochutnání pálenku!

10.00 hod. Sraz masek u VÚB Lukov. 

11.00 hod. Začátek masopustního průvodu  
v čele s medvědem za hudebního 
doprovodu. Průvod projde částí 
obce. Mezi 13.00 a 14.00 hod.  
se vrátí k VÚB Lukov.

15.00–? hod. K dobré náladě zahraje 
Lukovský šraml.

Od 10.00 hod. bude ve VÚB připraveno 
občerstvení a zabijačkové speciality.


